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Pārmaiņas būs tad, ja mēs, kam 
rūp pilsētas un valsts nākotne, 
paņemsim aiz rokas kaut kur “virtuves 
sarunās” rūcošos un ar “zaglīgo varu” 
neapmierinātos, ieliksim viņiem rokās 
pasi un aizvedīsim uz vēlētāju iecirkni.

4. lpp.

N 
ule kā notikušajās pašvaldību 
vēlēšanās ventspilnieki ir lēmuši 
vismaz ārēji līdzīgi iepriekšējām 
vēlēšanām. Ja rēķinām tikai pēc 
domē iekļuvušo deputātu skai-

ta. Bijusī un nu jau arī nākamos četrus gadus 
esošā vara paliek “Latvijai un Ventspilij” 
rokās ar deviņiem deputātu mandātiem, 
kamēr opozīcija ieguvusi četras deputātu 
vietas. Tātad – tāpat kā iepriekš. Tomēr ir 
kāda būtiska nianse: procentuālais atbalsts 
valdošajiem mūsu pilsētā ir sarucis ievēro-
jami. Ja pirms četriem gadiem par autokrāti-
ju un mums, šķiet, tik pierasto vadības stilu 
bija gatavi balsot septiņi no 10 uz vēlēša-
nām aizgājušie (tātad – bez dažām desmit-
daļām 70% aktīvo vēlētāju), šoreiz šis skaits 
ir krietni sarucis: vairs tikai 62% nobalsojušo 
dod priekšroku esošajam pārvaldes mode-

Ilgais ceļš uz pārmaiņām
Kā vēsta Bībele, Mozus savu tautu uz patiesu brīvību pa tuksnesi va-
dāja 40 gadus, lai Apsolītajā zemē nonāktu vien tie, kas verdzību nav 
redzējuši un spētu radīt patiesi brīvu valsti. Protams, Bībeles leģenda 
ir vien tēlains apraksts, taču pašu galveno mācību šī senā leģenda 
dod: ceļš uz pārmaiņām, uz brīvu un godīgu izvēli, uz aktīvu un dros-
mīgu rīcību nav nedz viegls, nedz ātrs.

lim. Kamēr opozīcijas atbalsts tikai pieaug – 
no 29% pirms četriem gadiem līdz 36 pro-
centiem šogad.

Un vēl kāda nianse – šogad atkal bija pieau-
gusi vēlētāju aktivitāte mūsu pilsētā. Tieši par 

jau minētajiem septiņiem procentiem... Vai 
tas nozīmē, ka lēni, bet nenovēršami vents-
pilniekos sāk atgriezties ticība pārmaiņām? 
Un vēl septiņi procenti pilsētnieku ir apzinā-
jušies savas balss nozīmību? Labā ziņa ir arī 
tā, ka Ventspils vairs nav visu novadu un pil-
sētu vēlēšanu pašā astesgalā vēlētāju akti-
vitātes ziņā. Tātad – pieaug to ventspilnieku 
skaits, kam nav vienalga, mums arvien vairāk 
rūp pilsētā notiekošais. Jā, svaru kausi starp 
autoritārismu un vienvaldību vai demokrātis-
ku tautvaldību vēl joprojām ir nosvērušies par 
labu pirmajiem. Varbūt tas tāpēc, ka joprojām 
tikai katrs otrais pilsētnieks ieradās vēlēšanu 

iecirknī. Un joprojām katra atdotā balss bija 
divu vērta. Jā, demokrātiskos spēkus atbals-
tošs vēlētājs joprojām var jautāt: kāpēc tā, 
kāpēc manai balsij atkal nebija nozīmes? Taču 
atbilde šeit ir tikai viena: pārmaiņas nenāk 
ātri, viegli un bez pārbaudījumiem. Pārmaiņas 
būs tad, ja mēs, kam rūp pilsētas un valsts 
nākotne, paņemsim aiz rokas kaut kur “vir-
tuves sarunās” rūcošos un ar “zaglīgo varu” 
neapmierinātos, ieliksim viņiem rokās pasi un 
aizvedīsim uz vēlētāju iecirkni. Neviens kaut 
kur no malas, kaut kur no “augšas”, kaut kur 
no augsto Olimpa dievu vidus mūsu vietā pār-
maiņas nepanāks.

Mēs, ventspilnieki, uz kopējā valsts fona 
šajās pašvaldību vēlēšanās esam kaut kur 
pa vidu. Neesam bijuši ne labāki, ne arī īpaši 
sliktāki. Tas, protams, aktivitātes ziņā. Puse 
no mums ieradās savā vēlēšanu iecirknī, otra 
puse – balsoja “ar kājām”, neticot, ka kaut kas 
var mainīties, nenoticot, ka tieši mana balss 
var dot kādu ieguldījumu. Lai kā tur arī būtu – 
izvēle ir izdarīta. Un mums jādzīvo tālāk. Darot 
visu, lai dzīve pilsētā kļūtu labāka, demokrā-
tiskāka, uz pārmaiņām un uz augšu vērsta. To 
arī paši sev novēlam! 

Patiesā cieņā vienmēr jūsu –
“Ventspilnieks.lv”

4.lpp

5.lpp
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Visu 16 mūsu apvienotā deputātu kandidātu 
sarakstā iekļauto cilvēku vārdā saku paldies 
ikvienam, kas saskatīja pilsētas pārmaiņu 
nepieciešamību, kas pilsētas attīstību un ilgtspējīgu 
nākotni saskatīja mūsu sarakstā iekļauto personu 
kopējā kompetencē, pārliecībā un spēkā.
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Galvenā redaktore: Ilona Bērziņa

Izdevējs: 
Biedrība “Par taisnīgumu un atklātību”

V 
isu 16 mūsu apvienotā deputātu 
kandidātu sarakstā iekļauto cil-
vēku vārdā saku paldies ikvie-
nam, kas saskatīja pilsētas pār-
maiņu nepieciešamību, kas pil-

sētas attīstību un ilgtspējīgu nākotni saska-
tīja mūsu sarakstā iekļauto personu kopē-
jā kompetencē, pārliecībā un spēkā. Mēs 
uzskatījām, ka ir pienācis laiks pārmaiņām. 
Tomēr tie, kas bija ar mums līdzīgās domās, 
šajās vēlēšanās vēl palika mazākumā.

Līdz ar to ikvienam ir jāpieņem realitāte, 
ka demokrātisku pārmaiņu, lielāka tiesiskuma 
un vairāk brīvības pēc šīm vēlēšanām diem-
žēl Ventspilī vēl nebūs. Turpināsies līdzšinē-
jā pilsētas pārvaldīšanas prakse, kad domi-
nē tikai viena, proti, domes priekšsēdētaja 
viedoklis un vara. Jau pirmais pārbaudījums 
jaunajam domes sastāvam būs Ventspils pil-
sētas mēra vēlēšanas. Atkal nāksies saskar-
ties ar situāciju, kad uz šo amatu, visticamāk, 
tiks virzīta persona Aivars Lembergs, kurai 
tiesas noteikts drošības līdzeklis liedz ieņemt 
šo amatu. Tiks pielietoti kārtējie viltus paņē-
mieni un pseidorisinājumi, lai apietu tiesas 
noteikto liegumu, lai ignorētu visas tiesiskās 
prasības, kas diemžēl šajā jautājumā ir bijusi 
Ventspils domes konsekventa prakse. Tas ved 
pretī garīgai samaitātībai un tālākai stigšanai 
vispārējā ētikas un morāles pagrimumā, pat 
garīgā korupcijā. Šādu tiesisko nihilismu mēs 
nevarēsim atbalstīt, tāpēc izteiksim savu vie-
dokli skaidri un saprotami, parādot, ka stāvam 
Latvijas valsts Satversmē noteiktās tiesiskās 
valsts pusē. Katrs tiesiskuma pārkāpums no 
pilsētas domes puses degradē sabiedrību un 
rada briesmas tās demokrātiskai nākotnei. 
Patiesībā tieši šis aspekts ir tas, kāpēc mēs, 
trīs partiju apvienības pārstāvji, uzskatījām, 
ka ir vērts kā deputātu kandidātiem piedalī-
ties Ventspils pašvaldības vēlēšanās, ka, tikai 

Pārmaiņu laiks un vislabākie nodomi jāatliek 
uz nākamo reizi. Un tomēr strādāsim!
2017. gada pašvaldību vēlēšanas ir noslēgušās, un trīs politisko partiju – “Vienotības”, Nacionālās apvienības un Latvijas Reģionu apvie-
nības – aicinājums mainīt un sekmēt labāku Ventspils pilsētas pārvaldi šoreiz vēl palicis bez nepieciešamā atbalsta. Mēs esam gandarīti, 
ka ceturtā daļa ventspilnieku vēlēšanās ir izteikusi mums atbalstu, tomēr ikviens saprot, ka četri deputātu mandāti nav pietiekams skaits, 
lai varētu mūsu programmatiskos mērķus pakāpeniski iedzīvināt pilsētas ikdienā un katra ventspilnieka dzīvē. Mūs priekšā gaida grūts, 
neparocīgs un saspringts darbs, atrodoties domes politiskās varas mazākumā. Un tomēr – pat ja tā, uzskatu, ka katra par mums nodotā 
ventspilnieka balss ir kā atbalsts demokrātijai, taisnīgumam un labai pilsētas pārvaldībai. 

piedaloties, mēs varam veicināt pārmaiņas, 
Ventspils atdzimšanu, mazināt ierobežojumus, 
kas kavē pilsētas uzplaukumu. Jā, mēs vēlējā-
mies Ventspils uzplaukumu ar katra ventspil-
nieka atjaunotu ticību rītdienai! 

Tomēr situācijā, kāda tā ir pēc vēlēšanām, 
mēs, ievēlētie apvienotā saraksta deputāti, 
ar citu mūsu sarakstā iekļauto kandidātu aktī-
vu līdzdalību turpināsim savas ieceres uztu-
rēt spēkā, rūpēsimies par to iespējamu piln-
veidošanu vai pat atsevišķu programmatisko 
punktu iedzīvināšanu, ja pozīcijas deputāti un 
pilsētas domes vadība apzināti mums neliks 
šķēršļus. Diemžēl līdzšinējā Ventspils domes 
opozīcijas deputātu pieredze neļauj mums 
būt optimistiem šajā kontekstā. Tomēr pat tad 
meklēsim iespējas un ceļus, kā savas labākās 
idejas realizēt, negaidot līdz nākamajām vēlē-
šanām. Protams, tas būs pozīcijas vairākuma 
deputātu ziņā, vai izskatīt sadarbības iespējas 
vai tomēr mūsu redzējumu ignorēt un norai-
dīt. Spriežot pēc priekšvēlēšanu laikā pret 
mums vērsto neskaitāmo Aivara Lemberga 
un viņu atbalstošo mediju ruporu izplatīta-
jiem pilnīgi vai daļēji izdomātajiem faktiem, ar 
augstsirdību vai proporcionālu varas ietekmes 
dalīšanu mēs nevaram rēķināties. Tomēr, ja 
notiktu brīnums, tad mēs noteikti būtu gatavi 
meklēt sadarbības iespējas ar domes vairāku-
mu tajos jautājumos, kas ir mazāk principā-
li, kur, iespējams, tiesiskie un demokrātiskie 
aspekti nespēlē izšķirīgo lomu. Protams, mēs 
centīsimies pieteikt savus vai atbalstīt visus 
tos jautājumus, kas saistās ar ventspilnieku 
sociālo jautājumu, dzīves kvalitātes, veselī-
bas aizsardzības un demogrāfijas situācijas 

Ģirts Valdis 
Kristovskis

Dace 
Korna

Aivis 
Landmanis

Ivars 
Landmanis

Ventspilī uzlabošanu. Mēs turpināsim sarunu 
par ostas attīstības, uzņēmējdarbības vides 
uzlabošanas un investīciju piesaistes aspek-
tiem. Darba vietu radīšana, izglītība un inovā-
cijas būs mūsu redzeslokā. 

Cienījamie ventspilnieki, mēs, trīs politis-
ko partiju – “Vienotības”, Nacionālās apvienī-
bas un Latvijas Reģionu apvienības – pārstāv-
ji Ventspils domē vēlamies uzsvērt, ka labi 
apzināmies, ka pēc šīm Ventspils pašvaldības 
vēlēšanām atrodamies darbības iespēju situ-
ācijā, kādu to mums atvēlējuši Ventspils vēlē-
tāji. Mēs pateicamies tiem, kas mums deva to 
spēku, kāds mums ir dots darbā par taisnīgu-
mu, ventspilnieku pašapziņu un pilsētas lab-
klājību. Mēs turpināsim meklēt iespējas apzi-
nāt ventspilnieku, pilsētas uzņēmumu vajadzī-
bas un intereses, lai gan priekšvēlēšanu laikā 
daudzviet durvis mūsu priekšā netika pavēr-
tas un iespējas sarunai ar ventspilniekiem un 
uzņēmumu vadītājiem bija liegtas. Ticam, ka 
pēc vēlēšanām situācija mainīsies un opo-
zīcijas deputātu darbs netiks apgrūtināts un 
bremzēts. Runa ir par atvērtu, brīvu un demo-
krātisku, pašapzinīgu ventspilnieku sabiedrī-
bu. Tikai tādai sabiedrībai, tikai tādai pilsētai 
ir nākotne. Mēs ticam Ventspils nākotnei! Mēs 
turpināsim vērtību cīņu par ētisko un morālo 
principu atzīšanu un respektēšanu, kas ir pilsē-
tas garīgās veselības un ilgtspējīgas nākotnes 
garants, lai galu galā ventspilnieku vairākums 
savai pašapziņai un nākotnei noticētu, to pie-
prasītu un par to iestātos!

Ventspils atdzimšanai un uzplaukumam! 
Ģirts Valdis Kristovskis 

Ventspils domes deputāts
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“Pēc septiņiem gadiem ļoti 
smaga darba un pazemoju-
miem tiesībās mēs kopā ar 
manu otro vīru Zigmundu 
1963. gadā nopirkām toreiz 
ļoti lepno automašīnu Volga. 
Jaunu, visā pilsētā tādas bija 
vēl tikai divas. Par spīti čekis-
tiem un kompartijas glu-
majiem bonzām, kuri brau-
ca noplukušos bobikos un 
moskvičos vai gāja kājām, 
mēs, bijušie ieslodzītie, lai-
dām viņiem garām. Tā nebija 
ne izrādīšanās, ne plātīšanās, 
bet spīts un principa lieta – 
nodemonstrēt, ka materi-
ālo labumu dēļ nav jālien 
uz vēdera un jālaiza oku-
pantu zābaki, to var panākt 
arī, godīgi strādājot,” atceras 
87 gadus vecā sieviete, kurai joprojām auto-
vadītājas apliecība ir kabatā. Un vēlme sēsties 
pie stūres, no kuras tuvinieki viņu gan cenšas 
atrunāt. 

VIENĀDA LIKTEŅA PIEMEKLĒTIE
Velta Aina Ausma Kraulere, meitas uzvārdā 

Langberga, nāk no Ziru pagasta vecsaimnie-
ku dzimtas ar lepnu garu. Tāpēc vecāki Kārlis 
un Auguste Johanna Karolīna savam vienī-
gajam bērnam devuši trīs vārdus, tāpat kā 
mātei. Kad 1949. gada martā sākusies cilvēku 
masveida izvešana uz Sibīriju, sarakstā bijuši 
arī Langbergi, kuru vaina saskatīta Baltbāržu 
saimniecības labi iekoptajos laukos, glītajās 
un stiprajās ēkās. Vienlaikus, nepaskaidrojot 
iemeslu, lopu vāģī vešanai nezināmā virzie-
nā iesprostota arī Velta, kura togad mācījusies 
akordeona spēli mūzikas skolā Ventspilī. Ar 
vecākiem Velta, kuru krievi un vietējie kaza-
hi vēlāk iesaukuši par Vello, saredzējusies 
tikai Borisovkas ciemā, kur atvestos “fašistus” 
vergu darbam kā preci izraudzījušies kolho-
zu priekšsēdētāji un komunistu organizāciju 
vadītāji. 

Sibīrijā Velta satikusi padomju okupācijas 
varas vēl smagāk vajāto Vili Smiltiņu. Viņu 
vācieši jau pašās kara beigās iesaukuši dienēt 
leģionā. Karot puisim nav gribējies, Tukumā 
jauneklis izbēdzis no armijas vilciena un līdz 
kapitulācijai slēpies vecāku mājās Užavas 
pagastā. No fašistiem izdevies izglābties, no 
komunistiem nē. Sarkanie “atbrīvotāji” viņu 
kā bijušo leģionāru apcietinājuši un aizsūtīju-
ši vergu darbos uz Belomorskas kanāla zonu. 
Tur Vilis sabijis līdz 1947. gadam, bet pēc 
atgriešanās uzzinājis, ka par obligāto nodevu 
neizpildi Ventspils lēģerī ieslodzīts viņa tēvs. 
Turīgā zemnieku saimniecība līdz ar to tiku-
si izpostīta, budžu kārtā ieskaitītais vīrs turpi-
nājis izciest “sodu”, bet tā laikā viņa dēls Vilis 
izsūtīts vēlreiz, tagad kopā ar māti un māsu uz 
Sibīriju. Varbūt čekai bija nācis zināms, ka Viļa 
brālis Kārlis, arī leģionārs, patvēries Francijā, 
pieļāva Velta. Tēvs miris, nesagaidot ģimeni 
atgriežamies. 

 “Izsūtīto dzīve Sibīrijā daudzkārt aprakstī-
ta, mūsējā nebija no traģiskākajām. Ar vien-
kāršajiem krievu ļaudīm sadzīvojām normāli, 
brīnījāmies vien, cik viņiem, ja tā var teikt, 
bija primitīva, iedzeršanas pavadīta sadzīve un 
maz informācijas par to, kas notiek pašu val-
stī, nemaz nerunājot par ārzemēm. Īpaši tas 
pārsteidza manu tēvu, kurš savulaik, glābda-
mies no nošaušanas par līdzdalību 1905. gada 
notikumos, bija aizkļuvis līdz Ziemeļamerikai 
un tur vairākus gadu desmitus nodzīvojis. 

Varēja nogalināt, nevarēja salauzt
Pēc desmit izsūtījumā Sibīrijā, Omskas apgabalā, pavadītajiem gadiem Velta 
Kraulere atgriezusies Ventspilī tikpat trūcīga, kāda uz turieni 1949. gada 
martā 18 gadu vecumā no vietējās mūzikas skolas aizvesta. Vienīgā bagā-
tība bijusi divi nebrīvā dzimušie dēli Ivars un Aivars. Un reizē arī lielā rūpe, 
jo zēnus vajadzējis uzturēt vienai. Toreiz jau šķirtais vīrs Vilis, leģionārs, vēl 
palicis nometinājumā. 

Pēc ilga laika brīnumai-
nā kārtā viņš tur pilnīgi 
nejauši kādā Bostonas 
krodziņā saticis savu vecā-
ko brāli Kristu, ar kuru no 
lodēm Ventspils tirgus lau-
kumā glābušies reizē, tikai 
Kristam tobrīd palaimējies 
uzskriet uz Ventmalā stā-
voša ārzemju kuģa, bet 
Kārlis kājām aizslapstījies 
līdz Liepājai un tur salīdzis 
par matrozi. 

NĀVESSODA VIETĀ 
PAZEMES RAKTUVES

 “Vēl pagāja labs laiks 
pēc tam, kad sabruka 
Staļina režīms, un tikai 
1957. gadā man izsniedza 
pasi un atļāva atgriezties 

Latvijā. Biju vēl jauna diezgan, lai mēģinātu 
veidot citu ģimeni, un liktenis mani saveda 
kopā ar Zigmundu Šablovski, arī komunistis-
kā genocīda upuri. Viņš tika iesaukts dienēt 
toreizējā latviešu strēlnieku divīzijā, kas dis-
locējās Rīgā, Krusta kazarmās. Kādā dienes-
ta biedru kompānijā latviešu zēni ne visai 
nopietni sprieduši, ka savus ieročus vajadzē-
tu vērst pret okupantiem. Runātāju vidū bijis 
slepenais ziņotājs, un ar to pieticis, lai “kon-
trrevolucionāriem ” piespriestu nāvessodu. 
Zigmundu izglābis tas, ka šāds soda mērs kopš 
1947. gada miera apstākļos vairs nav ticis pie-
mērots, tā vietā viņš uz 25 gadiem aizsūtīts 
rakt rūdu Karagandas apgabalā. Tur vergojis 
deviņus gadus un atgriezies tik izvārdzis, ka 
pāris kilometru no Ventspils dzelzceļa stacijas 
līdz savai dzīvesvietai Liepu ielā Ventas otrā 
krastā gājis visu nakti.

 Neklātienē Velta par viņu kā par novadnie-
ku caur paziņu paziņām uzzinājusi jau Sibīrijā, 
taču satikušies abi Ventspilī ļoti romantiskā 
gaisotnē. Zigmunds Veltu, kura bijusi toreiz 
visaugstākās klases šuvēja, pēc darba ar zie-
diem sagaidījis pie ateljē Kārļa ielā un piedā-
vājies pavadīt mājās, jo bijis jau vēls un tumšs. 
Protams, sarunu netrūcis, arī par abiem līdzī-
go likteni. 

UZ KAPA VIEN MIETS AR NUMURU
Par tur pavadītajiem gadiem Zigmunds 

daudz nav stāstījis, pārāk svaigā atmiņā bijis 
vergu darbs un pazemojumi. Teicis gan, ka 
brīvi cilvēki tur var pieklājīgi nopelnīt. Pēc 
atbrīvošanas kādu laiku pabijis dzimtenē, 
atkopies, tad aizbraucis atpakaļ iekrāt nau-
diņu. Šoreiz pārvedis mājās kāda pazīstama 
cilvēka uzņemtās fotogrāfijas, kurās redzams 
milzīgs, ap piecu hektāru plašs nezālēm aiz-
audzis lauks ar tajā no vienas vietas iemie-
tiem stabiņiem: tāda izskatījusies viņa agrā-
kā lēģera kapsēta, un uz stabiņiem–mietiem 
nav bijis ne mirušā vārda, ne uzvārda, bet 
tikai uz nebrīves laiku piešķirtais identifikāci-
jas numurs. Ieslodzījuma laikā dzīvajiem šiem 
kapiem pat tuvoties nav bijis ļauts... 

“Kaut ko tādu ieraugot, nav vajadzīgi vārdi, 
lai novērtētu netaisnību un zvērības, ko visā 
padomju impērijā lietoja totalitārais režīms,” 
Velta atzīst, ka tieši viņu ģimenes moku ceļš 
tik drausmīgs tomēr nav bijis, gan tēvs, gan 
māte atgriezušies Latvijā un pat dabūjuši ista-
biņu savā bijušajā mājā, savukārt kolhozs pie-
šķīris izbrāķētu gotiņu, ko viņi ar laiku atkopu-
ši. Bet tas bijis jau pēc Staļina laikiem.  

 “Kopā ar Zigmundu nodzīvoju 27 gaišus 
gadus, viņš palīdzēja par krietniem cilvēkiem 

audzināt manus dēlus un mazbērnus. Darbā 
ventilatoru rūpnīcā tika vērtēts kā visaugstā-
kās klases speciālists metinātājs. Bija taisnīgs 
un principiāls cilvēks, Latvijas patriots. Kādam 
vai kādiem tas varēja nepatikt, un man ir aiz-
domas, ka 1987. gadā viņam, jau tā veselī-
bā vārgam, mediķi “palīdzēja” aiziet no dzī-
ves. Nošpricēja,” laiks nav kliedējis Veltas 
aizdomas. 

LIKTENIS LĒMIS, 
UN DIEVS PALĪDZĒJIS

Ar trešo vīru Frici Artūru Krauleru Velta iepa-
zinusies vecāku sapulcēs, jo vienā skolā mācī-
jušies abu bērni. Runājuši par visu ko, bet, tikai 
atmodai sākoties un politiski represēto organi-
zācijai dibinoties, Velta uzzinājusi, ka arī viņš 
bijis leģionārs, par ko sodīts ar apcietinājumu 
un nosūtīšanu uz lēģeri Igaunijā. Tur kopā ar 
vācu karagūstekņiem vergojis septiņus gadus 
un 1950. gadā atbrīvots reizē ar viņiem, kaut 
vaņģinieks nekad nav bijis. 

 Ar Artūriņu, kā viņu joprojām sauc Velta, 
viņi laulībā nodzīvojuši 22 gadus, kopā piere-
dzējuši atmodu un Latvijas neatkarības paslu-
dināšanu, Velta kļuvusi par Ventspils novada 
politiski represēto apvienības vadītāju. Artūrs 
strādājis upju kuģniecībā par kapteini, jo kā 
politiski neuzticamam viņam atļauju darbam 
uz tirdzniecības flotes vai tālzvejas kuģiem 
padomju vara nav devusi. Vācu laikā Ventspils 
arodskolā iegūto kuģa mehāniķa diplomu 
komunisti, protams, nav atzinuši, mācījies 
neklātienē un tomēr ieguvis kuģa vadīšanas 
tiesības iekšzemes ūdeņos.

Mūžībā Artūrs aizgājis pagājušajā gadā. 
Velta pārcilā rūpīgi glabātās, pa mapēm salik-
tās fotogrāfijas un dokumentus, kas ataino ne 
tikai ar Artūru, bet arī Zigmundu un Vili kopīgi 
noietos mūža ceļus. 

 “Dievs man ir palīdzējis un liktenis lēmis, 
ka viņi visi bija labi cilvēki, savos principos 
un pārliecībā arī ieslodzījuma apstākļu nesa-
lauzti. Negribas lietot skaļus vārdus, bet kaut 
ko no katra – ceru, ka arī no manis – ir pārņē-
muši mani dēli, mazbērni un mazmazbērni, 
kuru jau ir prāvs pulciņš. Neviens no viņiem 
nav aizbraucis labumu meklēt svešumā, visi 
savu vietu atraduši un maizes riecienu nopel-
na tepat Latvijā. Vecvecāku mājās Ziru pagas-
ta Baltbāržos, no kurām padomju laikā nesa-
grauts bija palicis tikai pagrabs, tagad saim-
nieko un zemenes audzē viens no mazdēliem 
ar ģimeni,” Velta pasmaida, atceroties ieslo-
dzījuma vietā Sibīrijā dzirdēto pareģojumu, ko 
lauzītā krievu valodā viņai teicis kāds vietējais 
iedzīvotājs, kazahu tautības šamanis: meitin, 
meitin, dzīve tavai grūti būti... Taisnība, grū-
tums bijis gandrīz neizbrienams, taču personī-
gajā dzīvē ar darbu un stipru garu visam tikts 
pāri. To pašu Veltai gan negribētos sacīt par 

mūsu valsti kopumā, kur padomju laiku slik-
tākās tradīcijas, savtīgumu, kukuļņemšanu un 
zemisku apmelošanu ieskaitot, slēptā veidā 
saglabājušās pat visaugstākajos valsts un paš-
valdību līmeņos. Sliktākais, ka to redz un par 
uzvedības normu pieņem arī daļa no jaunās 
paaudzes. Un vara to akceptē, tai nav vajadzī-
gi gudri un godīgi konkurenti bez skeletiem 
skapī, jo ar tādiem nav iespējams manipulēt.

SAUKŠU VĀRDĀ PATRIOTUS 
UN NODEVĒJUS

Vienā no Veltas personiskā arhīva mapēm 
ir fotogrāfija, kurā redzama grupa jaunie-
šu, Ventspils arodskolas kuģu mehāniķu gru-
pas absolventu, starp tiem ir arī Fricis Artūrs 
Kraulers. Velta stāsta, ka gandrīz visi viņi 
pēc izlaiduma mobilizēti leģionā, un jaunie-
šu tālākajos likteņos līdzīgi kā ūdens pilē 
jūra saredzama pasaules lielvaru savstarpē-
jā cīņā ar varu ierautās latviešu tautas vēs-
ture. Daudzus bijušos ventspilniekus kara 
vētra izkaisījusi pa pasauli, citus parāvusi zem 
lodēm frontē, vēl kādu nāve satikusi par-
tizānu gaitās. Arnolds Rozentāls Austrālijā, 
miris; Voldemārs Sproģeris Vašingtonā, miris; 
Vladislavs Višņevskis, brīvprātīgi aizgājis die-
nēt leģionā, kritis Volhovas frontē, pārbedīts 
Lestenē. Haralds Ziemelis, Gunārs Ģērtmanis, 
Jānis Sesks, vēl un vēl...Visu dzīves tā vai citā-
di salauztas, pat ja svešatnē kāds kļuvis mate-
riāli nodrošināts. Veltai ir sapnis uzrakstīt grā-
matu, par pamatu ņemot šo kara gados noti-
kušā izlaiduma absolventu likteņus, viņas un 
dzīvesbiedru uzkrātos dokumentus un fotog-
rāfijas, arī aculiecinieku atmiņu pierakstus, ko 
Velta savulaik izdarījusi. 

 “Kopš tiem traģiskajiem notikumiem ir 
pagājuši septiņdesmit un vairāk gadu, man 
būs tiesības saukt vārdā ne tikai tolaiku pat-
riotus, bet arī nodevējus. Ceru, ka spēka tam 
pietiks, un arī par atmiņu pagaidām nesūdzos.

NOVADU MĀCĪBA PAGĀTNES 
IZVĒRTĒŠANAI

Pagaidām ir neziņa, kā to rakstīt, lai piedā-
vājums būtu interesants galvenajam adresā-
tam, šodienu jauniešiem. 

“Skaidrs, ka viņiem tagad ir daudz vilino-
šākas nodarbes, nekā lasīt kaut kādus tur 
veču atmiņu stāstus. Arī mana paaudze par 
1905. gada notikumiem ir interesējusies 
nepiedodami maz, tāda ir dzīve. Mana ģime-
ne par to zināja, jo dalībnieks bija tēvs. Bet 
tieši šīs revolūcijas dēļ viņš tik vēlu apprecējās, 
tieši emigrācijā gūtā pieredze un vēlākā turī-
ba bija tā, ka mūsu ģimeni komunisti izsūtīja 
uz Sibīriju ar visām no tā izrietošajām sekām 
man un maniem bērniem. Kā panākt, lai 
jaunā paaudze šīs cēloņsakarības saskata arī 

Velta (deviņi gadi) Piltenes 
gadatirgū.

Velta Kraulere ik pa laikam pārlūko senas fotogrāfijas un dokumentus.
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aidot 2017. gada pašvaldī-
bu vēlēšanas, viena no vislie-
lākajām uzmanībām bija pie-
vērsta Ventspilij. Trīs partiju – 
“Vienotība”, “Visu Latvijai!”–

”Tēvzemei un Brīvībai”/LNNK un Latvijas 
Reģionu apvienība – apvienotais saraksts 
pieteica tik skaļi izaicinājumu valdošajai 
partijai “Latvijai un Ventspilij” kā nekad 
agrāk pēdējās vēlēšanās. Līdz vēlēša-
nu iecirkņu slēgšanai valdošā partija, kuru 
vada smagos noziegumos apsūdzētais un 
no Ventspils pilsētas domes priekšsēdētāja 
amata pienākumu pildīšanas atstādinātais 
Aivars Lembergs, bija liela intriga – vai bei-
dzot beigsies vienas personas vairāk nekā 
25 gadu ilga dominance? Kā rāda rezultāti, 
pagaidām vēl ne, taču satraukums valdoša-
jā partijā ir. Tas liek domāt, ka valdošajam 
politiskajam spēkam ar opozīciju būs jārēķi-
nās tik nopietni kā vēl nekad. 

DEVIŅI PRET ČETRI
Pašvaldību vēlēšanās Ventspils pilsētā 

ievēlēti deviņi deputāti no līdzšinējās val-
došās partijas “Latvijai un Ventspilij”. No 
līdzšinējiem deputātiem mandātus ir sagla-
bājuši visi, izņemot SIA “Ziemeļkurzemes 
reģionālā slimnīca” valdes locekli un galve-
no ārstu Daini Gīli. Iepriekšējās vēlēšanās 

Pašvaldību vēlēšanas aizvadītas. 
Kas notiks tālāk? FAKTI UN SKAITĻI

Kā strādās Ventspils pilsētas 
domes jaunais sasaukums

Ventspils pilsētas dome
Balsstiesīgie: 24 312
Nobalsojušie: 11 557 (47,54%)
Derīgās aploksnes: 11 535 (47,45%)
Derīgās zīmes: 11 320 (98,14%)

Deputātu mandātu sadalījums: 
“Latvijai un Ventspilij” – 9 mandāti, 
Nacionālā apvienība “Visu Latvijai!”–
“Tēvzemei un Brīvībai/LNNK”, “Vienotība”, 
“Latvijas Reģionu apvienība” – 4 mandāti.

“Latvijai un Ventspilij” 7167 (62,13%)
VL–TB/LNNK, “V”, “LRA” 2837 (24,59%)
“Alternative”  368 (3,19%)
“Saskaņa”  335 (2,90%)
“Brīvība”  259 (2,25%)
“KPV LV”  218 (1,89%)
“No sirds Latvijai” 136 (1,18%)

Jūnija pirmajā dienā jau astoto gadu pēc kārtas pasniegti Ilgtspējas 
indeksa apbalvojumi 53 uzņēmumiem četru līmeņu kategorijās. De-
monstrējot augstāko sniegumu ilgtspējas un korporatīvās atbildības 
jomā Latvijā, jau trešo gadu pēc kārtas augstāko – platīna kategoriju 
– septiņu uzņēmumu vidū saņēma SIA ““Ventspils nafta” termināls”, 
zelta kategoriju trešo reizi pēc kārtas saņēma PSIA “Ventspils reiss”, 
bet bronzas kategorijā – SIA “Bio-Venta”.

Ilgi gaidītās pašvaldību vēlēšanas ir aizvadītas. Kā redzam, rezultāti 
arī Ventspils pilsētas domes vēlēšanās ir nedaudz negaidīti. Tam ir 
vairāki saprotami iemesli. Kāpēc rezultāti ir tādi, kādi tie ir, un kas 
notiks tālāk? Vispirms paskatīsimies, kā notika vēlēšanas.

kā pirmais aiz līnijas palika SIA “Olimpiskais 
centrs “Ventspils”” valdes priekšsēdētājs 
Uldis Boitmanis, kurš kļuva par deputātu 
pašreizējā sastāvā vienu mēnesi pirms ter-
miņa beigām pēc tam, kad mūžībā aizgāja 
deputāts Aldis Slavinskis. Debija deputāta 
amatā būs Pārventas bibliotēkas vadītājai 
Igetai Gredzenai.

No trīs partiju – “Vienotība”, “VL–TB/
LNNK” un Latvijas Reģionu apvienības – 
Ventspils pilsētas domē ievēlēti četri depu-
tāti. Vislielāko plusiņu skaitu saņēma saraks-
ta līderis un pilsētas mēra amata kandidāts 
Ģirts Valdis Kristovskis. Jāpiebilst, ka tas ir 
piektais vislielākais saņemto plusiņu skaits 
starp visiem sarakstiem pašvaldību vēlēša-
nās Ventspilī. 

Pārliecinošu atbalstu savu vēlētāju vidū 
izpelnījās arī līdz šim Ventspils pilsētas 
domes opozīcijā strādājušie deputāti Dace 
Korna un Aivis Landmanis, kuri sarakstā bija 
ar ceturto un piekto numuru, bet kopvērtē-
jumā tika ievēlēti attiecīgi ar otro un trešo 
numuru. Ceturto deputāta mandātu saņēma 
Ivars Landmanis, kurš jau agrāk bijis Ventspils 
pilsētas domes deputāts. Tikai nedaudz līdz 
ievēlēšanai pietrūka vēl vienai no saraks-
ta līderēm – biedrības “Baltijas asociācija – 
transports un loģistika” prezidentei un valdes 
priekšsēdētājai Ingai Antānei.

KRISTOVSKIS: NEŠAUBOS, KA VĒRĀ 
NETIKS ŅEMTS NEKAS

Ņemot vērā jau priekšvēlēšanu laikā 
izskanējušo bieži vien nievājošo retoriku no 
valdošās partijas vadības puses apvienotā 
saraksta līdera Ģirta Valda Kristovska virzie-
nā, skaidrs, ka opozīcijai šajā domes sastā-
vā nebūs vienkārša dzīve. To paredzēt nav 
grūti, ja paskatās kaut vai pašreiz, – opozīci-
ja ir pilnībā izolēta no jebkāda darba domē. 
Tāpēc nav grūti iedomāties, kā saka ievēlē-
tie deputāti, ka “nekas nemaz nemainīsies”.

Apvienotā saraksta līderis Ģ. V. Kristovskis 
ir pārliecināts, ka pašlaik opozīcijai domē 
nāksies strādāt tādos apstākļos, kādos to 
organizēs valdošā vara. “Opozīcija jau nekad 
nevar noteikt dienaskārtību, tā var tikai 
censties sasniegt izvirzītos mērķus tādos 
apstākļos, kādus nodrošina valdošā vara,” 
prognozē Ģ. V. Kristovskis. “Nešaubos, ka 
vērā netiks ņemts nekas. Darba apstākļi būs 
pazemojoši,” skarbs vērtējumā ir deputāts. 

Ģ. V. Kristovskis negaida, ka līdz ar viņa un 
domubiedru nokļūšanu domes opozīcijā kaut 
kas mainīsies Ventspils pilsētas domes poli-
tiskajā dzīvē, tādēļ rēķinās pat ar pretējo – 
valdošās partijas varas apziņa varbūt pat pie-
ņemsies spēkā. Taču viņš uzsver, ka pieredzes 
un apņēmības viņam un kolēģiem netrūkst. 
“Izmantosim visus tos resursus, kas ir mūsu 
rīcībā, lai ar pilnīgi tiesiskām metodēm vēr-
stu uzmanību uz nelikumībām pašvaldībā.”

Ilgtspējas indeksa balvas – apliecinājums 
ilgtermiņa attīstībai un darba rezultātam

““Ventspils nafta” termināls” Ilgtspējas 
indeksā piedalās jau piekto gadu, pēdējos 
trīs gadus uzņēmums ir stabilā vietā platī-
na kategorijā. Uzņēmuma ģenerāldirektors 
Larss Panclafs skaidro, ka sasniegtie rezul-
tāti ir tiešs apliecinājums uzņēmuma ikdie-
nā lietotās korporatīvās atbildības praksei, 
kā arī rūpēm par darbinieku un viņu ģime-
ņu labklājību un drošību. Piemēram, kopā ar 
citiem Latvijas atbildīgajiem uzņēmumiem 
““Ventspils nafta” termināls” regulāri pieda-
lās pasākumā “Atbildīgu ideju tirgus”, kurā 
dalās ar saviem labas prakses piemēriem.

“Ģimene ir ikviena dzīves pamatu pamats, 
un mēs kā uzņēmums pieliekam visas pūles, 
lai radītu vidi, kur mūsu darbinieki varētu 
apvienot darba un ģimenes dzīvi. No tā iegu-
vēji ir gan darbinieki, gan pats uzņēmums,” 
komentēja L. Panclafs. Viņš atgādina, ka 
gadu no gada cītīgi jāstrādā pie savas dar-
bības attīstības, lai iekļūtu Ilgtspējas indeksa 
platīna kategorijā. “Šāgada apbalvojums ir 
apliecinājums visu darbinieku apņēmībai un 
izciliem darba rezultātiem.”

Trešo gadu pēc kārtas Ilgtspējas indek-
sa zelta kategoriju ieguvis PSIA “Ventspils 

reiss”, šoreiz – 19 uzņēmumu konkurencē. 
Uzņēmuma integrētās vadības sistēmas vadī-
tāja Ginta Rassa saka tā: “Tas apliecina, ka 
uzņēmums strādā atbilstoši visaugstākajām 
kvalitātes prasībām un starptautiski atzītiem 
standartiem, rūpējoties par ilgtspējīgu attīs-
tību jebkurā jomā, kas saistīta ar pasažieru 
pārvadājumiem. Tas arī apliecina, ka uzņē-
muma darbs orientēts ne tikai uz klientu, 
bet arī darbinieku, vietējo kopienu un apkār-
tējo vidi.”

Kā norādīja Korporatīvās ilgtspējas un atbil-
dības institūta vadītāja Dace Helmane, sakār-
toti iekšējie procesi ļauj uzņēmumam būt 
daudz efektīvākam, produktīvākam un līdz 
ar to arī konkurētspējīgākam, kas šodienas 
apstākļos ir būtiski. “Novērtējot savu snie-
gumu Ilgtspējas indeksa piecās kategorijās – 
stratēģija, tirgus attiecības, darba vide, vide 
un sabiedrība –, uzņēmumu vadības koman-
das var viegli identificēt tās jomas, kurām 
jāpievērš pastiprināta uzmanība,” sacīja 
D. Helmane.

Ilgtspējas indeksa eksperti katru dalībnie-
ku vērtē piecās būtiskās biznesa jomās: stra-
tēģija, darba vide, tirgus attiecības, vide un 
sabiedrība jeb vietējā kopiena. Indeksa mērķi 
ir paaugstināt Latvijas uzņēmumu konkurēt-
spēju, kā arī palīdzēt Latvijas uzņēmumiem 
novērtēt savu sniegumu un gūt pārskatu par 
nepieciešamajiem uzlabojumiem. Tas ir stra-
tēģisks vadības instruments, kas palīdz uzņē-
mumiem apzināt savas darbības ilgtspēju 
un atbildību un sniedz sabiedrībai objektī-
vu priekšstatu par atbildīgākajiem Latvijas 
uzņēmumiem.

Gan ““Ventspils nafta” termināls”, gan 
“Ventspils reiss” no labklājības ministra Jāņa 
Reira rokām saņēma Ģimenei draudzīga 
komersanta statusa apliecinājumus. Tos pie-
šķir uzņēmumiem, kas īsteno ģimenei drau-
dzīgu politiku gan savā komercsabiedrībā, 
gan plašākas sabiedrības kontekstā, pie-
mēram, sniedzot pakalpojumus, nodrošinot 
atbilstošu vidi. Abi uzņēmumi šādus aplieci-
nājumus saņēma trešo gadu pēc kārtas. 

ROKAS NENOLAIDĪS
Lai arī šīs vēlēšanas ir aizvadītas un priek-

šā esošais darbs četru gadu garumā nebūs 
viegls, tajā visā opozīcijas deputāti saskata 
arī daudz laba. Kā saka, šo četru gadu laikā 
varēs “uzaudzēt biezu ādu”, mērķtiecīgi 
strādājot un domājot par nākamajām vēlē-
šanām. “Rokas nenolaidīsim,” saka opozīci-
jas deputāti.

Pašlaik jau ir iezīmējušās lietas, kurām 
nākotnē jāpievērš lielāka uzmanība, kā arī 
notiek situācijas un vēlēšanu rezultātu ana-
līze. Potenciāls politiskajam spēkam ir liels, 
pārliecināti gan ievēlētie, gan neievēlētie 
deputāti. Tagad galvenais vēl ciešāk salie-
dēties un turpināt iesākto darbu. 

Savukārt kā uzsver politikas vērotāji, ir 
skaidrs, ka nākamajās pašvaldību vēlēša-
nās ar tādām propagandas, populisma un 
kulta personas metodēm kā līdz šim vēlē-
tājus vairs nepievilinās. Ja valstī būtu nor-
māla situācija, nebūtu iespējama situācija, 
kad vietējās pašvaldības izmanto adminis-
tratīvos resursus un pērk saturu, lai tajā sevi 
slavinātu un reklamētu vietējos medijos un 
apšaubāmos portālos. Ja nebūtu šādas agre-
sīvas propagandas mašīnas, ļoti iespējams, 
ka rezultāti būtu pavisam citādi. 

“Ventspilī ir tuvāk tas brīdis, kad viena partija – 
“Latvijai un Ventspilij” – vairs nevarēs sev 
vienmēr garantēt vairākumu. Lai gan šis brīdis 
tomēr nepienāca šajās pašvaldību vēlēšanās, 
svarīga ir lielā vēlētāju aktivitāte Ventspilī.” 

– Domnīcas “Providus” pētniece 
Iveta Kažoka (LETA)

“Ir skaidrs, ka Ventspilī 
negodīgā cīņā ir saduļķots 
vēlētāju prāts. Pilsētā 
bija izvērsta milzīga 
propaganda par labu 
valdošajai partijai – tā 
nebija objektīva cīņa, 
un par objektivitāti te 
nevarēja būt ne runas.” 
– Ventspils pilsētas domē 
ievēlētais deputāts Ģirts 
Valdis Kristovskis (LETA)
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Kopš biedrības “Baltijas asociācija – transports un loģistika” prezi-
dente Inga Antāne nesen kļuvusi arī par Ventspils Tirdzniecības ostas 
(VTO) padomes locekli, viņa cenšas vispusīgi un detalizēti iepazīt ne 
tikai tranzīta kravu apstrādē iesaistīto apakšvienību darba specifiku 
un problēmas, bet sāk pievērst uzmanību arī tiem ļaudīm, kas šajā 
nozarē strādājuši agrāk, bet tagad materiāli visai pieticīgi vada savas 
dienas kā pensionāri. 

To, ka A/S “Ventspils Tirdzniecības osta” (VTO) administrācija grib un 
prot pateikties saviem čaklākajiem un firmai uzticīgākajiem ļaudīm, 
ir sen un labi zināms. Bet šonedēļ te iets tālāk un citādi. Darbabiedru 
klātbūtnē par gandrīz piecdesmit gadu ilgu darba mūžu VTO adminis-
trācija, izvadot pensijā, pateicās ne vien savam inženierim Aleksand-
ram Kazarinam, bet arī viņa dzīvesbiedrei Jeļizavetai. Tā, iespējams, 
aizsākot jaunu, sirsnības pilnu tradīciju. 

VTO padomes locekle Inga Antāne tiekas 
ar ostas pensionāriem

Šonedēļ (31.05.) tiekoties ar Ostas pen-
sionāru biedrības padomes pārstāvjiem, 
I. Antāne kopā ar VTO tiesiski administratīvā 
departamenta direktori Alīnu Rugini uzklau-
sīja stāstījumu par to, kādos apstākļos dzīvo 
224 biedrības dalībnieki, no kuriem vecāka-
jam ir 96 gadi. Vairākums no viņiem pen-
sijā aizgājuši tā sauktajos juku laikos, kad 
algas bija mazas, tāpēc arī pensijas aprēķi-
nātas tagadējo maznodrošināto ļaužu līme-
nī. Biedrības priekšsēdētāja Alla Bogdanova 
pastāstīja, ka viņus finansiāli atbalsta tikai 
akciju sabiedrības VTO, “Kālija parks” un 
“Baltic Coal terminal”, bet naudiņas pietiek 
vien, lai daļēji saviem biedriem segtu slim-
nīcas izdevumus, pieticīgi apsveiktu apaļās 

jubilejās un nedaudz palīdzētu aizgājēju tuvi-
niekiem bēru organizēšanā. 

“Ziedus jubilejās pasniegt vairs nevaram 
atļauties, tāpat sludinājumus avīzē,” skum-
ji konstatēja A. Bogdanova. Viņa atzina, ka 
agrāk, kad osta nebija sadalījusies patstāvī-
gās struktūrās, palīdzība pensionāriem bijusi 
krietni lielāka un daudzveidīgāka. I. Antāne 
pauda uzskatu, ka ostā strādājošās kom-
pānijas ekonomisku un citu faktoru ietek-
mē atkal sāk un turpinās sadarboties aiz-
vien ciešāk, jo tas veicina konkurētspēju: 
“Jātaisa osta tāda, kāda tā bija.” Minot kon-
krētus piemērus, viņai šajā ziņā pievienojās 
arī A. Rugine. Tas nozīmētu lielāka atbalsta 
iespējas arī agrāko laiku pensionāriem, jo 

nesen pelnītā atpūtā aizgājušie ir pietieka-
mi nodrošināti. I. Antāne pievērsa uzmanī-
bu bēdīgajai telpai, kurā pensionāru pado-
me rīko darba sanāksmes un pieņemšanas, 
un pārrunāja iespēju sameklēt piemērotā-

kas telpas, arī domāt, kā risināt ar veselī-
bas aprūpi saistītos jautājumus. Izskanēja 
arī apņemšanās turpmāk aizvien uzklausīt 
ostas veco ļaužu vajadzības un iespēju robe-
žās tās risināt. 

VTO teic dubultu paldies 
par ostai atdotajiem gadiem

Jeļizaveta ar vīra darbavietu tieši gandrīz 
nekad nav bijusi saistīta, jo turpat visu līdz-
šinējo mūžu dažādos amatos strādājusi par 
pedagoģi no ostas netālajā 3. vidusskolā. Bet 
vasarās vadījusi pionieru nometnes piejūras 
ciemā Miķeļtornī. Dāsni nometnes šefi toreiz 
bijuši tieši ostinieki, tagad ar zināmu nostal-
ģiju atcerējās Jeļizaveta.

 Izvadot godam pelnītā atpūtā Aleksandru 
Kazarinu, VTO valdes priekšsēdētājs Valērijs 
Pašuta atgādināja visiem zināmo patiesību, 
ka laba darba pamats parasti ir labas attie-
cības un saticība ģimenē. Ja tur viss kārtī-
bā, tad arī neformālajā ģimenē, tas ir, darba 
kolektīvā, viss ies no rokas un tiks darīts ar 
prieku. Un tas, ka Aleksandrs pēc Ventspils 
arodskolas beigšanas no remontatslēdznie-
ka ostā izaudzis līdz ostas mehānismu inže-
nierim, šo patiesību, viņaprāt, tiešā veidā 
apstiprina. 

Sarunā ar “Ventspilnieks.lv” tam piekri-
ta arī Jeļizaveta, atzīstot, ka 45 kopā ar 

Aleksandru laulībā nodzīvotie gadi ne vien-
mēr aizvadīti viegli, jo abiem bijis nenormēts 
darba laiks, kas pats par sevi ir liels pārbau-
dījums ģimenes stiprībai. Savstarpēji cienot 
vienam otru, viņiem veicies, izaudzinājuši arī 
gudru meitu Irinu, kas tagad specialitātē iet 
mātes pēdās. Arī Jeļizavetai bijusi profesijā 
augšupejoša karjera. 

Valērijs Pašuta uzsvēra, ka VTO jau padom-
ju gados modernās tehnikas un mehānismu 
lietošanā apsteigusi vidējos valsts rādītājus 
par 10–15 gadiem, un Aleksandrs Kazarins 
ne tikai pats apguvis šo pārsvarā importa 
tehniku, bet ierādījis ar to apieties arī citiem. 
Viņa kādreizējie mācekļi joprojām strādā ostā 
vai līdzīgos uzņēmumos. Savukārt Jeļizaveta 
varēja lepoties, ka vairāki viņu vidusskolas 
bijušie audzēkņi pēc studijām kļuvuši par 
labiem speciālistiem tieši ostā. 

Veterāna godināšanā klātesošā VTO pado-
mes locekle Inga Antāne, pateicoties par līdz-
šinējo darbu, aicināja Aleksandru Kazarinu 

nesaraut saites ar ostu, jo viņa zināšanas 
un pieredze tai joprojām būs vajadzīgas. 
Aleksandrs solīja par to padomāt, pie reizes 
sakot lielu paldies savai pirmajai un vienī-

gajai darbavietai, kura devusi viņa mūžam 
ne vien bagātu piepildījumu spēka gados, 
bet arī palīdzējusi tad, kad viņu piemeklējusi 
smaga slimība. 

Pateicību par ostai veltīto darba mūžu Aleksandram Kazarinam izsaka VTO valdes priekšsēdētā-
js Valērijs Pašuta un VTO padomes locekle Inga Antāne.

Ziedi arī Jeļizavetai Kazarinai par netiešu ostas darba sek-
mēšanu, 45 gadu garumā atbalstot vīru Aleksandru.

VTO valdes priekšsēdētājs Valērijs Pašuta pateicas Aleksan-
dram Kazarinam par nevainojamu darbu ostā.

Jeļizaveta un Aleksandrs atceras kopīgos ar VTO saistītos 
gadus.
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Jau piecus gadus Ventsapilī realizēts oriģi-
nāls reklāmas projekts “Valsts valstī”, kurā 
darbojas virtuāla vēstniecība, tajā dažādu 
spēļu un uzdevumu risinājumu rezultātā 
iespējams nopelnīt ventspils valūtu “ven-
tus”, ar kuriem iespējams norēķināties dažā-
dos pilsētas tūrisma objektos. Jāpiebilst, ka 
vēstniecības mājaslapa pieejama astoņās 
valodās. Pati ideja par “ventiem” arī veicinā-
jusi interesi par šo pilsētu.

 Pēdējos gados arī nokārtojusies situācija 
ar naktsmītnēm, iepriekš bija zināmas prob-
lēmas – to bija pārāk maz. Patlaban ir vies-
nīcas, viesu mājas, hosteļi, dzīvokļi un galve-
nais lepnums – Piejūras kempings, tiesa, lai 
tajā iekļūtu, vietas jārezervē bezmaz ziemā. 
Greznu luksusa numuru nav, taču tādi laikam 
arī nav vajadzīgi, jo atrast mājīgu viesnīcas 
numuriņu vai dzīvoklīti ir pilnīgi iespējams. 
Izņēmums gan ir dienās, kad Ventspils atzī-
mē Pilsētas svētkus. Tad visiem, kas vēlas 
tajos piedalīties, vietas vienalga nepietiek.

 Kopumā ņemot, tūristi uz Ventspili brauc, 
viņu ir gana daudz, un atsauksmes pārsvarā 
ir pozitīvas.

 Bet tagad par nepatīkamo. Par to pašu 
darvas karoti medus mucā. Vai tad pretenzi-

Mēs visi dzīvojam dažādu mantu vidū. Apģērbs, apavi, mājturības priekšmeti, 
mēbeles, automašīnas un tā tālāk. Mantām piemīt īpašība periodiski sabojāties. 
Ko darīt? Izmest? Mēģināt salabot? Kāds stāvoklis remontu jomā ir Ventspilī ?

Tūristu atsauksmes. Retrospekcija
Pēdējos gados Ventspils pazīstama ne tikai kā ostas pilsēta, bet arī kā viens no Latvijas tūrisma centriem. Daudz kas pilsētā paveikts tieši tūristu piesaistī-
šanai. Savests kārtībā un sekmīgi funkcionē pilsētas galvenais tūrisma objekts – Livonijas ordeņa pils, viesus gaida Brīvdabas muzejs, Amatu nams, pla-
netārijs, Herberta Dorbes muzejs. Pilsētas odziņa – šaursliežu dzelzceļš, kura attīstībā ielikti ievērojami līdzekļi, mazbānītis tūristiem ļoti patīk. Turklāt ir arī 
divi akvaparki – viens zem klajas debess, otrs baseina telpās. Aktīvi attīstās Piedzīvojumu parks, šeit ģimeņu ar bērniem rīcībā ir divas bērnu pilsētiņas, arī 
vairāki bērnu spēļu laukumi. Izveidots veloceliņu tīkls (iespējama arī velosipēdu noma), bezmaksas auto novietošana visā pilsētas teritorijā. Daudz mājīgu 
skvēriņu un parku, strūklakas un visbeidzot pilsētas vizītkarte – daudzskaitlīgās govju skulptūras un ziedu kompozīcijas. Nevajag aizmirst arī par iespēju 
pavizināties ar kuteri un par netālu no pilsētas esošo Briežu parku, un, pats par sevi saprotams, – pludmali.

jas ir? Izrādās, ir gan. Protams, pat pēc para-
dīzes zemes virsū apmeklējuma atradīsies 
neapmierinātie – kādam karsti, citam par 
aukstu, par skaļu, par garlaicīgu un tā tālāk. 
Pretenzijas lielākoties ir subjektīvas. Piemēra 
dēļ apskatīsim dažas simptomātiskākās.

 Ventspili bieži mēdz salīdzināt ar Palangu, 
un kā galveno atšķirību viesi uzskata faktu, 
ka Ventspilī nav tradicionālās gājēju ielas, 
kur būtu suvenīru veikaliņi, kafejnīcas un 
tamlīdzīgi.

 “Ar suvenīriem vispār neveicas,” bilst 
tūristi no Krievijas. “Mūsu ģimene daudz ceļo, 
un mēs vienmēr pārvedam kaut ko piemiņai. 
Mums patīk klejot pa suvenīru bodītēm un 
izvēlēties sev, radiem un draugiem dāvani-
ņas. Ventspilī mēs atradām labi ja divus vei-
kaliņus, kur galvenokārt var iegādāties goti-
ņu miniatūrā.”

“Bet mūs ļoti izbrīnīja fakts, ka piejūras 
pilsētā ir tik slikti ar zivīm,” sacīja viesi no 
Igaunijas. “Nav zivju restorāna, kur varētu 
pamieloties ar svaigām jūras veltēm. Zivis 
varēja nopirkt tikai nelielā tirgus paviljo-
nā, un arī tur piedāvājums nepriecē. Godīgi 
sakot, esam vīlušies.”

 Vispār iespēja paēst ir gandrīz vai gal-

venais, ar ko pilsētas viesi nav apmierināti. 
Viņus izbrīna, ka vispār nav tā sauktā stre-
etfood  – letes vai pārvietojamu paviljo-
niņu, kur var nopirkt kaut ko uz ātru roku 
apēdamu.

 “Pēc atpūtas pludmalē ļoti gribējās ēst,” 
atceras viesi no Lietuvas. “Pludmalē pieklā-
jīgu kafejnīcu nebija, līdz tuvākajai ēstuvei 
bija jāiet krietni tālu, bet tajā ne tikai apsēs-
ties, bet pat kāju kur nolikt nebija vietas. 
Kafejnīcas izkaisītas pa visu pilsētu, mums 
ar izsalkušajiem bērniem nācās noiet kājām 
visai iespaidīgu gabalu, kamēr beidzot atra-
dām brīvas vietas.”

 Vasarā skaistā laikā pilsētas centrālā vieta, 
protams, ir pludmale, par kuru viesi ne bez 
pamata ir sajūsmā. Tīra, labiekārtota, glābēj-
dienesta uzraudzīta.

 “Kad ieraudzīju, ka Ventspils pludmale 
sadalīta zonās smēķētājiem un nesmēķētā-
jiem, savām acīm neticēju,” stāsta viesis no 
Vācijas Armands. “Esmu smēķētājs ar stāžu, 
un pēdējos gados globālā cīņa ar smēķēša-
nu man sagādājusi daudz neērtību. Bet te – 
kādas rūpes, cik patīkami! Bet, tikko izvilku 
cigareti, man aizrādīja – smēķēt nedrīkst, te ir 
sabiedriska vieta. Tad kādēļ šāds sadalījums, 

man nav skaidrs.”
 “Mēs atpūtāmies Jūrmalā un nolēmām 

uz vienu dienu aizbraukt uz Ventspili,” atce-
ras viesi no Baltkrievijas. “Nebijām plānoju-
ši pārnakšņot, domājām dienu pastaigāt un 
aizbraukt ar nakts autobusu. Labi, ka tūlīt 
pēc atbraukšanas izpētījām autobusu saraks-
tu. Izrādījās, ka pēdējais autobuss aiziet bez 
ceturkšņa astoņos. Mūsuprāt, vasarā asoņi 
vakarā ir, tā sacīt, pats dienas vidus, bet 
mums jau jābrauc projām. Mēs tā arī neizpra-
tām transporta uzņēmuma politiku.”

 Ventspils ir slavena ar iespēju atpūsties 
ģimenei ar bērniem. Un tiešām – bērniem 
te radīti visi priekšnoteikumi atpūtai. Bet ko 
darīt tiem, kam bērni jau izauguši, vai tiem, 
kam bērnu vēl nav? Ar ko nodarboties skais-
tajās vasaras dienās, kā izklaidēties? Bet  nav 
ar ko. Tā sauktās naktsdzīves pilsētā nav. 
Protams, var atrast biljarda zāles vai spēļu 
automātus, bet tas arī viss. Pilsētā jauniešiem 
ir svētki tikai trīs dienas sezonas laikā, kad 
notiek pasākums “Getto Games”, un arī tad 
tikai tiem, kurus aizrauj dažādu veidu ekstrē-
mi un ielu kultūra.

 Vasaras centrālais notikums neapšaubāmi 
ir Pilsētas svētki. 

Salabošu prīmusu…

Sāksim no mazumiņa – no gardero-
bes priekšmetiem. Vecākās paaudzes cil-
vēki atceras rindas pie apavu labotavām. 
Mūsdienās apavu labošana ir aizejoša 
sfēra – cena papēžu labošanai ir tāda, ka 
vieglāk nopirkt jaunus apavus. Savukārt 
apģērba labošanas pakalpojumi galveno-
kārt sastāv no bikšu saīsināšanas vai klei-
tas pielabošanas. Šo pakalpojumu sniedzē-
ju pilsētā ir pietiekami.

Bez problēmām var nomainīt bateriju 
pulkstenim, salabot juvelierizstrādājumu. 
Ja jālabo kas nopietnāks, nākas braukt uz 
galvaspilsētu.

Visi jau sen sapratuši, ka mazā sadzīves 
tehnika nav remontējama. Visu, kas pārde-
dzis, mierīgi var mest ārā. Bet, ja jāremon-
tē, piemēram, veļas mazgājamā mašīna 
vai ledusskapis, meistaru var atrast ar slu-
dinājumu starpniecību.

Kā atsevišķa kategorija jāmin datori. 
Šeit piedāvājums ir plašs, var izvēlēties. 
Lielākoties datoru lietotājiem ir savi pār-
baudīti meistari, līdzīgi kā savi zobārsti.

Tālāk jārunā par pārvietošanās līdzek-
ļiem. Nesen pilsētas portālā tika ievietots 
sludinājums – “kur var salabot motociklu?”. 
Saņemta tikai viena atbilde, ar priekšliku-
mu “pamēģiniet”, secinājums viens – sare-
montēt motociklu nevar.

Autoīpašniekiem savukārt tiek piedāvā-
ti vairāku autoremonta darbnīcu un servi-
su pakalpojumi. Tiesa, zinoši cilvēki iesa-
ka gadījumos, kad jāremontē bojājumi 
elektronikā vai automātiskajā pārnesumu 
kārbā, meistarus meklēt ārpus Ventspils. 
Joprojām pastāv iespēja kaut ko saremon-

tēt pie meistara garāžā. Šeit ir sava mēr-
ķauditorija – vecu autiņu īpašnieki, kas par 
mazām izmaksām vēlas pagarināt savu 
braucamo mūžu.

Visbeidzot tādi remonti, kur remontēja-
mo nekādi nav iespējams aizvest uz citu 
pilsētu, tas ir, dzīvojamā platība. Ventspilī 
uz vienas rokas pirkstiem saskaitāmi kva-
lificēti santehniķi un elektriķi. Lai dabūtu 
viņu telefonu numurus, krietni jāpiepūlas, 
bet pēc tam mierīgi jāgaida sava kārta, jo 
bez darba šie meistari nesēž.

Kas attiecas tieši uz dzīvojamo telpu 
remontu, tad, pirms sarunā ar brigādi, 
ieteicams vispirms savākt šīs brigādes 
“anamnēzi”, tas ir, atsauksmes par tās 
darbu. Pretējā gadījumā pastāv iespē-
ja papildināt daudzsējumu aprakstu par 
“neaizmirstamiem iespaidiem remonta 
laikā”. Zināms procents tā saukto meista-
ru nāk uz šo biznesu bezizejas dēļ, jo cita 
darba nav. Nezin kāpēc pastāv uzskats, 
ka remontēt var katrs muļķis. Un tad jau 
pasūtītāju sagaida visai nepatīkami pār-
steigumi. Piemēram, “meistars” grīdas 
segumu ieklāj pirmo reizi mūžā, un tas 
uzreiz redzams. Vai arī sienas nokrāsotas 
katra savā krāsā, jo meistars, lūk, esot 
daltoniķis, un tā tālāk.

Iespējami arī citi “prieki”, piemēram, 
sākot no banālas termiņu neievērošanas, 
beidzot ar avansa saņemšanu un aizdzer-
šanos pēc tam. 

Dažādu veidu pakalpojumu meistari 
Ventspilī ir, bet, vērtējot kopumā, šo pakal-
pojumu sfēra atrodas kaut kādā pašplūs-
mā, tādēļ arī iespējami dažādi rezultāti. 

Varēja nogalināt, 
nevarēja salauzt
ne tik senajos Otrā pasaules 
kara notikumos? Redzīgākus 
var darīt vecāki. Bet cik tādu 
ģimeņu ir? Manuprāt, sko-
lās kaut kādā veidā vaja-
dzētu ieviest dzimtās puses 
vēstures apzināšanu, to var-
būt varēt saukt par novadu 
mācību. Ja bērnus un jaunie-
šus aizvestu uz vietām, kur 
viņu vecāki turēti moku kam-
baros, kur uz viņiem šauts, 
kur viņiem atņemtas mājas, 
parādītu arhīvu dokumentus 
ar pilnīgi absurdām vectēva 
apsūdzībām dzimtenes node-

vībā, spiegošanā japāņu, 
vācu vai vēl kādu izlūkdie-
nestu labā, tas paliktu atmiņā 
uz mūžu. Jā, tas jādara ne jau 
didaktiski, bet varbūt atraktī-
vi, izspēlējot lomas, izmanto-
jot atbilstošu ekipējumu.. Tas, 
protams, prasa finansējumu. 
Retorisks jautājums – bet vai 
valsts un pašvaldības ir iein-
teresētas audzināt sava nova-
da un savas zemes patriotus, 
vienkārši godīgus cilvēkus? 
Neviens neteiks nē, bet dau-
dzi neko nedarīs, lai tā būtu. 
Piemēram, neesmu dzirdēju-
si, ka Ventspilī kāds rosina un 
atbalsta jaunsargu kustību, 

kaut gan tas būtu viens no 
iedarbīgākajiem veidiem, kā 
vairot patiešām pārliecinātu 
savas zemes aizstāvju pulku 
visādās nozīmēs. Esmu vēro-
jusi, ar kādu lepnumu, stāvot 
godasardzē Ventspils rajona 
Dzelzkalnu brāļu kapos, kur 
apglabāti nacionālie partizā-
ni, savu pienākumu veic no 
citurienes uzaicinātie jaunsar-
gi un jaunsardzes,” Veltai ir 
vēl arī citi ierosinājumi šajā 
sakarībā, aicināta viņa būtu 
gatava skolās runāt par tra-
ģisko tautas pagātnē, bet 
šaubās, vai tiks sadzirdēta, 
jo laiks tagad paģēr izman-
tot citādas formas vēstures 
atgādināšanai un uztverša-
nai. Skumji, ka par to taga-
dējā vara un varbūt arī inteli-
ģence tik maz domā, nopūšas 
Velta. Viņa ir pieredzējusi, ka 
par šāda veida pilsonisko ģļē-
vulību nevainīgiem cilvēkiem 
nākamajās paaudzēs jāmak-
sā ar asinīm un dzīvībām. 

Ventspils mūzikas skolā 
Velta mācījusies akordeona 
spēli; intruments arī tagad ir 
mājās, bet pēc Artūra nāves 
netiek lietots.

Velta un Vilis Smiltiņš Sibīrijā.
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1990. gadā Aivara Lemberga vietnieces 
Pastares ziņojumu par pilsētas sociālās un 
ekonomiskās attīstības plāna projektu, sastā-
dītu iepriekšējo gadu stilā un frazeoloģijā 
(piemēram, “nozarē paredzama tālāka attīs-
tība”), kritizēja budžeta pieņemšanas pagai-
du komisijas priekšsēdētāja Gaida Bedrīte 
un pieprasīja projektu pārstrādāt. Cita star-
pā viņa teica: “Mums ir pilnīgi aizmirsti veco 
dzīvojamo māju rajoni, cik var nojaust no šī 
projekta, ir tāda tendence, ka vajag uzcelt 
jaunus dzīvojamo namu rajonus, tos labiekār-
tot, bet par vecajiem neliekas ne zinis”. (20. 
sasaukuma 2. sēde, 30.01.90). 

15. martā par šo jautājumu uzstājās arī 
Lembergs: “Īpaši bēdājamies par vecpilsē-
tu. Esam veikuši ne mazu darbu, lai to res-
taurētu. Mūsu aplēses rāda, ka restaurācijas 
darbu apjoms jāpalielina apmēram 10 reizes. 
Mums jārada visa infrastruktūra.” 1990. gada 
6. septembrī 5. sesijas sēdēs laikā vecpilsē-
tas deputātu grupa atkārtoti lūdza izpildko-
mitejai uzziņu par pilsētas bilancē esošajām 
avārijas vai sliktā tehniskā stāvoklī esošajām 
vecpilsētas ēkām Pils un Ostas ielā, kur no 
13 ēkām izlikti visi iedzīvotāji.

Tolaik šo jautājumu apspriešanā lietoja 
terminus: “vecpilsētas aizsargājamā zona” 
un “Ostgala aizsargājamā zona”, tagad, 
2017. gadā, to vairs nedzird. Te noteikti jāie-
starpina, ka infrastruktūras stāvoklis vecajos 
dzīvojamo namu rajonos nav mainījies arī 
pēc 27 gadiem – Ostgalā nav ne pārtikas, 
ne citu veikalu, kiosku, kafejnīcu u. tml., nav 
arī ērti pieejamas autobusu satiksmes. Liels 
skaits skaistāko vecpilsētas namu ir nojaukti: 
Pils ielā, Ostas ielā, Ūdens ielā u.c.; tā neno-
tika pat padomju varas laikā. Kas attiecas uz 
restaurāciju vai renovēšanu, tā veikta tikai 
tiem vēsturiskajiem namiem, kas pieder turī-
giem uzņēmumiem un firmām. No palikuša-
jiem nesabrukušajiem vēsturiskās apbūves 
namiem gandrīz neviens nav apdzīvots, t.i., 
nami atstāti sabrukšanai. To pašu var attieci-
nāt arī uz citiem pilsētas rajoniem, kas neat-
rodas centrā vai tūristu maršrutos.

DIVVALDĪBA UN 
“KĀJAS AIZLIKŠANA”

Sākot ar 20. sasaukuma 2. sesiju 
(1990. gada aprīlī un maijā), sāka izkristali-
zēties TDP konkrēts darba plāns, sesiju darba 
konstruktīva, izsvērta plānošana. Kāpēc tas 
nenotika uzreiz? Tāpēc, ka šā sasaukuma LTF, 
VVAK, LNNK izvirzītie deputāti atšķirībā no 
visām staļinisma un stagnācijas laiku “bal-
sošanas mašīnām” pirms vēlēšanām bija 
tikušies ar simtiem ventspilnieku, uzklausī-
juši viņu vajadzības, apzinājuši problēmas 
un apsolījuši savu iespēju un pastāvošās 
likumdošanas robežās darīt visu iespējamo, 
tāpēc 1. sesijas laikā gribēja izskatīt visak-
tuālākos, sasāpējušos un neatliekamos jau-
tājumus (migrācijas kontrole, Valsts valodas 
likuma ievērošana, apgāde ar pārtikas pro-
duktiem u.c.).

Jau 1990. gada 27. februārī sesijas laikā 
pirmoreiz izskanēja apzīmējums “divvaldī-
ba” – tā Lembergs nosauca vēlēto padomi 
un veco izpildkomiteju ar tās aparātu, lai gan 
lēmējtiesības likums paredz TDP, bet lēmu-
mu izpildi – izpildkomitejai. Lembergs neva-
rēja nezināt, ka tieši tā pilsētu pašpārvaldi 
regulē LPSR Augstākās Padomes 1990. gada 
15. februārī pieņemtais likums, jo viņš pats 

Kā lika Ventspils labklājības pamatus
3. turpinājums

Dzīvokļu jautājums un vecpilsētas bēdīgais stāvoklis nav tikai šodienas 
problēma vien. Kā izrādās, par šiem jautājumiem ticis diskutēts jau tālajā 
1990. gadā. Vai un kā situācija gadu gaitā mainījusies, katrs var spriest pats. 
“Ventspinieks.lv” turpina sniegt ieskatu, kā savulaik likti Ventspils labklājī-
bas pamati un kāda bijusi daudziem ventspilniekiem zināmu persona loma 
šajos notikumos.

piedalījās likumprojekta izstrādāšanā, kaut 
arī beigās bija pret tā pieņemšanu. 

Vēl izskanēja jautājums – kā dalīt kom-
petenci, kaut gan likums nekādu dalīša-
nu neprasīja. Padome, pieņemot lēmumus, 
nedrīkstot apiet izpildkomiteju – to Lembergs 
pamatoja tā: “Mēs šo problēmu (resp., pil-
sētas intereses) redzam visā spektrā par 
360 grādiem.” Līdz ar to deputātiem bija 
jāsaprot, ka viņi pilsētas intereses neredz un 
nesaprot. Urķīgie deputāti patiešām vēlējās 
iedziļināties pilsētas un pilsētnieku problē-
mās, taču šai vēlmei IK aizlika priekšā kāju. 
Lembergs pārmeta, ka deputāti iet un prasa 
informāciju no IK nodaļām, bet aparāta skaits 
esot minimāls un darbinieki nevarot gatavot 
informāciju uz katru deputāta pieprasījumu. 
Viens no tādiem “kājas aizlikšanas” piemē-
riem ir gadījums saistībā ar pilsētas ģenerāl-
plānu 3. sesijā (1990. gada 28. jūnijā). 

Pilsētas attīstības komisijas pārstāvis 
Laucenieks ziņoja, ka materiāli komisijā 
iesniegti tikai divas dienas pirms sesijas, tā 
ka deputāti pat nepaspēja ar tiem iepazī-
ties, kur nu vēl izdiskutēt. Deputāts Paeglītis 
atgādināja, ka deputātiem nav jāiet uz IK 
meklēt sesijā apspriežamos lēmumprojek-
tus un ar tiem saistītos materiālus, bet gan 
IK darba grupai savlaicīgi jāiesniedz projekts 
komisijai. Lai gan argumentācija bija pie-
tiekama, Melngalve “Ventas Balss” slejās 
apvainoja deputātu komisiju bezdarbībā un 
nolaidībā. Lai vēl vairāk pazemotu un nonie-
cinātu TDP vairākuma pūles attaisnot savu 
vēlētāju uzticību, 1990. gada 14. septem-
brī Melngalve “Ventas Balsī” ieviesa jaunu 
rubriku – “Rezolūciju stūrītis”, kur ievietoja 
LTF, LNNK, VVAK deputātu, kā arī šo organi-
zāciju iesniegtos rakstus, tādā veidā uzsve-
rot, ka tur lasāmais nav ņemams par pilnu. 
15. oktobrī liela deputātu grupa iesniedza 
pieprasījumu – savaldīt Melngalvi, taču bez 
rezultātiem.

Ar augstākminētajiem piemēriem pietiek, 
lai saprastu – nekādas vēlētas pašvaldības 
institūcijas Lembergam jau toreiz nebija vaja-
dzīgas, viņš tās uzskatīja tikai par traucēkli 
paša izvēlētās politikas realizēšanā un pilsē-
tā ienākošo naudas līdzekļu sadalē un izlie-
tojumā. 1990. gada 31. oktobrī intervijā VB 
Lembergs to nemaz neslēpj: “Agrāk (resp., 
padomju varas laikā) bija divi koleģiāli orgā-
ni – padome un izpildkomiteja, ko vadīja 
viena persona. Domāju, ja pilsētā būtu 15–20 
deputāti (padomdevēji) un tos vadītu pilsē-
tas galva, darbs veiktos daudz labāk.” Ne par 
kādu demokrātisku un koleģiālu pilsētas paš-
valdību te nav runas.

“VALŪTAS KULE” UN PIRMIE 
LABKLĀJĪBAS ASNI

Deputāts Kristovskis 15. jūnijā ventspilnie-
kiem atgādināja, ka jaunā pilsētas komunā-
lajām vajadzībām iegādātā tehnika iegādāta 
par valūtu, kas iegūta, pateicoties sadarbībai 
starp VAK, LTF un citām pilsētas sabiedriska-
jām organizācijām un izpildkomiteju; tieši 
šī sadarbība iepriekšējā gadā pilsētas kasē 
ienesusi krietnu summu valūtas. To, ka vents-
pilnieki var un spēj pelnīt valūtu, aizrādīja 
arī Andrejs Eizāns, minot tirdzniecības ostu, 
naftas bāzi, ostas rūpnīcu, “Ventspils koku” 
un “Sarkano bāku”. Jautājums par pilsētas 
kasē ienākošiem valūtas atskaitījumiem (pēc 
Melngalves vēlāk ieviestās terminoloģijas – 

“valūtas kule”) bija ļoti būtisks, jo no tās 
bija atkarīgi pirmie Ventspils labklājības asni. 
Ostas rūpnīcas direktors Frančuks sesijā pēc 
deputātu jautājuma skaidroja: “Pēc pasaules 
prakses, 10–12% atskaitījumu iet par labu 
ostai, kur notiek pārkraušana. Par katru pār-
krauto tonnu maksā 10–25 USD. Apmēram 
divus miljonus valūtas rubļu pilsēta saņēma 
iepriekšējā gadā, laikam šajā būs ne mazāk.” 
Taču tad sekoja ļoti interesanta Lemberga 
replika: “Parasti par valūtas lietām, ko risi-
na neoficiāli, pa visu pasauli nebazūnē. Tā 
no mūsu puses ir ļoti rupja kļūda. Tā rezul-
tātā (kad Latvijas valdībai kļuvis zināms par 
valūtas operācijām) no tās valūtas, ko mums 
vajadzēja saņemt no naftas bāzes – 4 mil-
joniem, mums ieplānoti tikai 500 tūksto-
ši. Tātad valūtas zaudējumi šādas atklātības 
dēļ ir 3,5 miljoni valūtas rubļu. Tāpēc lūdzu 
domāt, vai vērts to visu propagandēt.” Šeit 
interesants tas fakts, ka šādi Lembergs iztei-
cās sesijā, kuru translēja vietējais radio (lai 
ventspilniekiem būtu skaidrs, kādēļ zudumā 
gājuši 3,5 miljoni – ziņkārīgo deputātu dēļ!), 
bet šīs sēdes darbā klāt bija arī LR Ministru 
padomes pārstāvis! Atklāts paliek jautājums: 
1) vai LR tābrīža likumdošana atļāva valdī-
bai piesavināties konkrēti Ventspilij atskai-
tīto naudu, 2) vai naudas piesavināšanās 
fakts tiešām bijis, 3) kāds tolaik bija naftas 
bāzes un pilsētas attiecību statuss, jo tā pil-
sētas budžeta ieņēmumu daļa, kur redzami 
ieskaitījumi valūtā (“valūtas kule”), deputā-
tu padomei nebija pieejama (vismaz ne LTF 
frakcijas deputātiem).

5. sesijas sēdē (6.09.90) deputātu grupa 
pieprasīja sagatavot detalizētu informāciju 
par valūtas atskaitījumiem Ventspils pilsē-
tai 1990. gada I pusgadā un tās izlietojumu. 
Lemberga atbilde sekoja 6. sesijas 2. sēdē 
1990. gada 1. novembrī, proti, par ASN 
līdz konkrētajai dienai nav saņemts nekas; 
no naftas bāzes jāsaņem 500 tūkstoši, bet 
(citāts) “nez vai saņems, jo PSRS ir grūtības 
ar valūtu”; ostas rūpnīca palīdzējusi iegā-
dāties medicīniskās iekārtas, vēl esot pirkti 
mūzikas instrumenti un moduļa katlu mājas 
iekārtas. Nekādas konkrētības šajā ziņojumā 
nebija, nevienas precīzi nosauktas summas. 
Nav noslēpums, ka ar dažādiem iepirkumiem 
iespējams dažādi manipulēt, uzrādot vienu 
cenu, patiesībā maksājot citu; to, kā bija šajā 
gadījumā, noskaidrot nav iespējams.

KUR BIJA LEMBERGS 
BARIKĀŽU LAIKĀ?

1990. gada 18. martā Ģirts Kristovskis 
un vēl daži LTF kandidāti no Ventspils tika 
ievēlēti pirmajā demokrātiski vēlētajā LPSR 
Augstākajā Padomē. 21. aprīlī Rīgā, Daugavas 

stadionā, notikušajā Vislatvijas visu līmeņu 
deputātu sapulcē piedalījās 53 Ventspils TDP 
deputāti (41 no LTF frakcijas), LPSR Tautas 
deputāti Ģirts Kristovskis un Alfrēds Mačtams, 
kā arī PSRS Tautas deputāts Andrejs Eizāns. 
Vairāk nekā astoņi tūkstoši deputātu pie-
ņēma tautas aicinājumu – atjaunot Latvijas 
valstisko neatkarību. No Ventspils braukušo 
un nobalsojušo sarakstā A. Lemberga vārda 
nav.

1991. gada janvārī sākās barikāžu laiks. 
Uz Rīgu devās simtiem ventspilnieku; naktī 
no 13. uz 14. janvāri pilsētas un rajona TD 
padomes izveidoja apvienoto pašaizsardzī-
bas un koordinācijas padomi, kurā darbo-
jās no LTF ievēlētie deputāti. Tās vadībā bija 
Krists Skuja, Bruno Jurševics, Jānis Zalāns, 
Jānis Vītoliņš, Māris Pamše, Juris Krilovs. Kā 
redzams, Aivara Lemberga vārda koordinā-
cijas padomes sastāvā nav; par viņa atraša-
nās vietu barikāžu dienās vēl joprojām precī-
zu ziņu trūkst. Vienīgā oficiālā informācija ir 
1991. gada 2. februāra “Ventas Balsī” ievie-
totais rakstiņš “A. Lemberga vizīte Beļģijā” 
ar E. Melngalves parakstu. Tajā teikts: “Laikā 
no 15. līdz 22. janvārim pilsētas IK priekšsē-
dētājs LR AP deputāts A. Lembergs uzturē-
jās Beļģijā, apmeklēja Briseli un Antverpeni. 
Vizītes ievirzi noteica, pirmkārt, LR AP, kura 
deva vairākus uzdevumus sakarā ar sarežģī-
to situāciju Latvijā. Otrkārt – Ventspils ekono-
miskās intereses pilsētas uzņēmumu ārējo 
sakaru jomā, izmantojot Antverpenes ostu. 
A. Lembergam bija vairākas tikšanās ar žur-
nālistiem, sabiedrības un biznesa pārstāv-
jiem, kā arī pieņemšana pie Antverpenes 
mēra. Beļģijas laikrakstos parādījās vairākas 
intervijas ar Lembergu (plašākā Antverpenes 
lielākajā laikrakstā HET NIEUWS BLAD 18.01.), 
kur viņš informēja Beļģijas sabiedrību par 
stāvokli Latvijā.”

Droši vien Lembergam un viņa “ruporam” 
Melngalvei pat neienāca prātā, ka visu augs-
tāk citētajā rakstā minēto iespējams pārbau-
dīt pat pēc 20 un vairāk gadiem. Laikrakstā 
HET NIEUWS BLAD ne 18. janvārī, ne kādā 
citā datumā Lemberga vārds nav pat piemi-
nēts, nemaz nerunājot par izvērstu interviju. 
Ieskats Saeimas arhīvos (rīkojumi, komandē-
jumi u.c.) apstiprina, ka Lembergu neviens 
nekur nav komandējis (sīkāk “Ventspilnieks.
lv” 13. numurā “Kur barikāžu laikā bija Aivars 
Lembergs?”). Ļoti iespējams un pat ticams, 
ka Lembergs barikāžu laikā tiešām atradies 
Belģijā; ja tā, tad devies uz turieni pēc paša 
iniciatīvas, ko tajos apstākļos var nosaukt par 
bēgšanu no briesmām, kam savukārt pretī 
stājās tūkstoši un vēlreiz tūkstoši Latvijas pil-
soņu, viņu vidū arī visu līmeņu deputāti un 
amatpersonas. 
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A U N S
Darbs prasīs daudz enerģijas, bet ar rezultātu un atalgoju-
mu būsi apmierināts. Radīsies arī vēlme uzzināt vai iemācī-

ties ko jaunu, kas vēlāk var noderēt profesionālajā jomā. Brīvdienās 
gan velti pietiekami daudz laika sev, mierīgai atpūtai, pārdomām, 
iekšējās pasaules sakārtošanai. 

V Ē R S I S
Diezgan daudz laika pavadīsi mājās, rūpējoties par saim-
niecību. Vari izmēģināt jaunas kulinārijas receptes, iegā-

dāties sadzīves tehniku vai izdaiļot interjeru. Ar naudu gan rīkojies 
apdomīgi un meklē jaunas peļņas iespējas. Sekmīgs laiks biznesa 
sarunām un jauniem izaicinājumiem.

D V Ī Ņ I
Prāta spējas augstā līmenī. Ieplāno darbus, kas patiešām ir 
svarīgi. Tu skaidri saskatīsi mērķi un ceļus, kā uz to virzīties. 

Gluži negaidot var nākt vilinošs karjeras piedāvājums. Brīvajos brīžos 
labprāt gremdēsies pārdomās, taču nekļūsti pesimistisks. Apmeklē 
pasākumus, satiecies ar draugiem!

V Ē Z I S
Labas iespējas izcelties un parādīt savu profesionālo varē-
šanu. Pienācis laiks iesaistīties jaunos, ienesīgos projek-

tos, pakāpties pa karjeras kāpnēm vai pievērsties privātajam bizne-
sam. Sekmīgi nokārtosi lietišķos jautājumus. Mājās dažādi saimnie-
cības darbi un darīšanas ar savējiem.

L A U V A
Jaunās idejas bremzēsies, un ar enerģiju vien uz priekšu 
netiksi, tā var izšķiesties tukšgaitā. Arī darījumiem tāds 

tukšais laiks. Pagaidām vienkārši jānogaida. Vajadzētu vairāk pievēr-
sties privātajai dzīvei. Ir piemērots laiks, lai sakārtotu attiecību jomu, 
iegūtu lielāku stabilitāti. 

 
J A U N A V A
Būsi pārņemts ar jauniem plāniem uz oriģinālām, pēkšņām 
idejām, kuras nākotnē var izrādīties visai auglīgas. Planētu 

stāvoklis labvēlīgs peļņas gūšanai un naudas jautājumu risināšanai. 
Brīvdienās parūpējies par savējiem, palutini viņus ar gardām maltī-
tēm, aizved uz pasākumu.

S V A R I
Nevajadzētu par varītēm mājās ieviest savu kārtību, it 
īpaši ja tavējie to neuzņem ar entuziasmu. Ja tev ir bērni, 

esi ar viņiem vairāk kopā, varbūt tieši šobrīd viņiem nepieciešams 
tavs padoms un atbalsts. Darbs prasīs iedvesmu, var rasties neskaid-
ras situācijas. Strādā rūpīgi. 

S K O R P I O N S
Sirds ilgosies pēc tālām zemēm. Sagādā sev šo prieku. 
Jaunu dzīvessparu sniegs ceļojums un atpūta kādā kūrortā 

pie ūdeņiem. Ja nekur nedodies, tad paveic ikdienas pienākumus, 
bet jaunus plānus atliec uz vēlāku laiku. Turklāt raugieties, lai darbā 
tavs veikums tiek atbilstoši novērtēts.

S T R Ē L N I E K S
Jāsargās no stresa un pārslodzes, jo paredzami nopietni 
un atbildīgi pienākumi. Var rasties labas iespējas nopel-

nīt, tomēr esi uzmanīgs, ja darīšana ar lielām naudas summām. 
Brīvajā laikā dari to, kas vairo optimismu. Izdomā, kā iepriecināt 
mīļoto cilvēku un ko kopā pasākt.

  
M E Ž Ā Z I S
Daudz domu un spēka paņems lietišķā joma, taču ar 
jaunu projektu uzsākšanu esi piesardzīgs un virzies uz 

priekšu maziem solīšiem. Ja nepieciešams papildināt profesionālās 
iemaņas, piesakies kursos vai dalies pieredzē ar vecākiem kolēģiem. 
Dienu steigā neatstāj novārtā attiecību jomu.

Ū D E N S V Ī R S
Svarīga darba un attiecību tēma. Atrodi laiku atpūtai, jo 
pastāv pārstrādāšanās draudi. Galva būs aizņemta ar tik 

daudzām domām, ka brīžiem būs grūti objektīvi novērtēt situāciju. 
Savukārt sirdslietās paredzami patīkami notikumi un siltas emocijas. 
Izrādi simpātijas. 

Z I V I S
Nepārslogo sevi ar darbiem un ļaujies kādam brīdim 
vienatnē. Ir jāsakārto domas un jāatgūst spēki. Var 

nākties risināt dažādus ar mājām un ģimeni saistītus jautājumus. 
Brīvdienās esi kopā ar saviem mīļajiem – sarīko pusdienas radiņiem 
vai uzaicini visus uz kādu kultūras pasākumu.

HORO
SKO
PI   
9.–15.06.2017.

Krustvārdu mīkla

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Pārpublicēta no 1935. gada “Atpūtas”.

LĪMENISKI: 1. Dzevsa māte. 5. Ķermeņa 
stāvoklis. 8. Apstrādāta zeme. 10. 
Tipografijas inventārs. 11. Uzjautrinātājs. 13. 
Skaņu tonis. 14. Ziedu viešņa. 16. Metala 
apzīmējums. 18. Senlaiku dižciltīgā titulis. 
21. Skaņu tonis. 22. Diktatora uzvārds. 24. 
Dārgmetala apzīmējums. 26. Sievietes 
vārds. 28. Linu šķirne. 31. Zvēra loceklis. 
32. Metala apzīmējums. 34. Burta izruna. 
35. Nolidzošs vārds. 36. Iekšējs organs. 
37. Kūts trauks. 38. Kaķu “delikatese”.
STATENISKI: 1. Seno ģermaņu jūŗas dieve. 
2. Līdzskaņa izruna. 3. Jaunākā apzīmējums 
(saīsināts). 4. Mikroskopisks dzīvnieks. 5. 
Ķīniešu gaŗuma mērs. 6. Rati. 7. Klinšu 
formācija. 9. Bijusē angļu dominija. 
10. Dzīvību apzīmējošs svešvārds. 12. 
Līdzsvara teorija. 15. Laikmets. 17. Vecuma pazīme. 18. Tropu čūska. 19. Mākslas darba īpatnība. 20. Celtne. 23. 
Planeta. 25. Oga. 27. Latviešu dzejnieks. 29. Provinces pilsētiņa. 30. Medību ierocis. 33. Lietošanas atlīdzība.

Iepriekšējās krustvārdu mīklas atrisinājums. 
LĪMENISKI: 1. Leģenda. 4. Putenis. 7. Ag. 8. Ne. 9. Pele. 12. Elta. 15. Omens. 16. Vilna. 17. Kauņa. 18. Kūdra. 21. 
Grupa. 22. Zirņi. 23. Auss. 25. Usna. 28. Narcise. 29. Elksnis.
STATENISKI: 1. Lāpa. 2. Esene. 3. Apse. 5. Uguns. 6. Incis. 9. Prokūra. 10. Lozungs. 11. Em. 12. En. 13. Laidnis. 14. 
Aptauja. 19. Spura. 20. Filcs. 24. Macas. 26. Unce. 27. Čeks.

Kā stāsta pasākuma rīkotāji, Livonijas ordeņa pils 
ar savu 700 gadu ilgo vēsturi, izcilo akustiku, dažāda-
jām telpām ar koncertu iespējām ir ideāli piemērota 
vide šādu koncertu norisei. Vairāku koncertu laikā būs 
iespēja iepazīt seno un noslēpumaino viduslaiku pasau-
li dažādās skaņās un repertuāros, kā arī instrumen-
tus. Piemēram, blakus gre-
goriskajam korālim un dūdu 
skaņām varēs dzirdēt divus 
unikālus mūzikas instrumen-
tus – rata liru un organeto, 
kas Latvijā ir praktiski nepa-
zīstami. Organeto ir ērģe-
ļu priekštecis: to novieto uz 
viena ceļgala, tas jāspēlē ar 
vienu roku, jo ar otru jādar-
bina rokas plēšas. Eksotiskos 
viduslaiku mūzikas instru-
mentus varēs dzirdēt Ilzes 
Bertrānas izpildījumā koncer-
tā 10. jūnijā plkst. 18. To 
papildinās arī pašas mūziķes 
stāstījums.

Divas stundas agrāk pilī 
skanēs koncertprogramma 
“Hildegardes dziedājumi”, 
kurā iekļauta Hildegardes 
fon Bingenas proza un mūzi-
ka. Dziedās soprāns Ieva 
Parša, muzicēs Ieva Nīmane 
(blokflauta). Savukārt vaka-
ra noslēgumā plkst. 20 prog-
rammā “VIGILIA” būs iespē-
ja izbaudīt gregoriskos dzie-
dājumus un dūdu skaņas 
pazīstamās vokālās grupas 
“Schola Cantorum Riga” un 
Ievas Nīmanes izpildījumā.

Šis būs festivāla debi-
jas gads, taču jau ar plašu 
un intriģējošu program-
mu. Nākotnē viena no fes-
tivāla plānotajām iecerēm 
ir nostiprināt sadarbību ar 
Ventspils mūzikas vidussko-
lu, rīkojot meistarklases un 
lekcijas.

Viduslaiku mūzika 
un cīņas Livonijas ordeņa pilī
Livonijas ordeņa pilī šajā nedēļas nogalē – 10. un 
11. jūnijā – jau 14. reizi notiks viduslaiku bruņi-
nieku turnīrs “Lilium Vindaviensis 2017”. Šis ir jau 
tik ļoti pazīstams Ventspils kultūras dzīvē, kuru 
šogad papildinās vēl kāds īpašs notikums: Ventspils 
muzejs pirmoreiz vēsturē rīko Viduslaiku mūzikas 
festivālu, un tas notiks 9. un 10. jūnijā.

Bruņinieku turnīrs notiks Ventspilī jau 14. reizi. Piedalīsies 
vairāki vēstures rekonstrukciju klubi no Latvijas, Igaunijas 
un Baltkrievijas. Cīņas tradicionāli notiek pilī, tās patiešām 
ir vērts redzēt un mēģināt sajust tolaiku gaisotni, kāda bija 
cilvēku ikdiena. To vēl vairāk palīdzēs izjust senās mūzikas 
un deju ansambļi, slavenais “Baskāju cirks”, kā arī amat-
nieki un tirgotāji, kur gan mazi, gan lieli varēs izmēģināt 
savas prasmes viduslaiku darbnīcās. Kā uzsver festivāla 
organizētāji, ierodoties uz pasākumiem, mūsdienu cilvēka 
dzīvesritms jāatstāj aiz pils vārtiem.
Kas: bruņinieku turnīrs “Lilium Vindaviensis 2017” un 
viduslaiku mūzikas festivāls
Kur: Livonijas ordeņa pils, Ventspils
Kad: 9.–11. jūnijs



ОВЕН
Работа потребует от вас много энергии, но результат и зарпла-
та порадуют. Появится желание узнать или научиться чему-то 

новому, что позднее может пригодиться в профессиональной сфере. В 
выходные больше времени следует уделить отдыху, размышлениям, 
упорядочить собственный внутренний мир. 

ТЕЛЕЦ
Довольно много времени придется провести в домашних 
хлопотах. Можете опробовать новые кулинарные рецепты, 

приобрести бытовую технику или преобразить интерьер. Однако будьте 
осмотрительны в тратах и поищите новый источник дохода. Успешное 
время для деловых переговоров, смело принимайте новые вызовы.

БЛИЗНЕЦЫ
Ваши интеллектуальные способности будут на высоте. 
Запланируйте на этот период дела, которые для вас особен-

но важны. Вы с легкостью будете устанавливать цели и искать пути для 
их достижения. Совершенно неожиданно может поступить заманчивое 
карьерное предложение. В свободное время вам захочется погрузиться 
в свои мысли, но только не будьте пессимистичны. Посещайте меропри-
ятия, встречайтесь с друзьями!

РАК
Хороший период, чтобы выделиться на работе и показать 
свои профессиональные способности. Подходящее время, 

чтобы участвовать в новых проектах, приносящих прибыль, подняться 
по карьерной лестнице или заняться частным бизнесом. Удачный пери-
од для решения деловых вопросов. Дома вас ждут различные хозяй-
ственные заботы и общение с близкими.

 
ЛЕВ
Осуществлять новые идеи будет сложно, для этого одной 
лишь вашей энергии недостаточно. Не самое подходящее 

время и для сделок. Сейчас просто нужно выждать. Лучше обратить 
больше внимания на личную жизнь. Подходящее время, чтобы упорядо-
чить взаимоотношения и добиться большей стабильности. 

 
ДЕВА
Вы будете увлечены планами и новыми, оригинальными иде-
ями, которые в будущем могут принести ощутимые плоды. 

Звезды благоприятствуют получению прибыли и решению финансовых 
вопросов. В выходные позаботьтесь о близких, побалуйте их кулинарны-
ми изысками, вместе посетите какое-нибудь мероприятие. 

ВЕСЫ
Не пытайтесь любыми силами установить дома свои поряд-
ки, особенно если домашние не реагируют на это с энтузи-

азмом. Если у вас есть дети, проводите с ними больше времени, может 
быть, именно сейчас им больше всего необходимы ваш совет и под-
держка. Работа будет требовать вдохновения, может возникнуть нео-
пределенность. Тщательно выполняйте свои обязанности. 

СКОРПИОН
Душа будет стремиться к дальним путешествиям. Доставьте 
себе такое удовольствие. Жизнь заиграет новыми краска-

ми, если вы отправитесь на курорт в теплые страны. Если же вы нику-
да не собираетесь, то завершите начатые дела, а новые отложите на 
более позднее время. К тому же, следите, чтобы ваш труд был оценен 
по достоинству.

СТРЕЛЕЦ
Берегитесь стресса и перенапряжения, так как вас ожида-
ет выполнение серьезных и ответственных обязанностей. 

Может представиться возможность заработать, однако будьте внима-
тельны, если дело касается крупных сумм. В свободное время займи-
тесь тем, что дарит вам оптимизм. Придумайте, чем порадовать люби-
мого человека и чем вместе заняться.

  
КОЗЕРОГ
Много сил от вас потребует деловая сфера, однако будь-
те осторожны с новыми проектами, продвигайтесь вперед 

маленькими шажками. Если необходимо улучшить профессиональные 
навыки, самое время записаться на курсы или набираться опыта у стар-
ших коллег. В суете не забудьте о личных взаимоотношениях. 

ВОДОЛЕЙ
Для вас важны профессиональная сфера и личная жизнь. 
Найдите время для отдыха, так как существует риск перена-

пряжения. В вашей голове крутится так много различных мыслей, что вре-
менами сложно объективно оценить ситуацию. В делах сердечных – при-
ятные события, теплые эмоции. Можете смело проявлять свои симпатии. 

РЫБЫ
Не перегружайте себя работой. Проведите некоторое 
время наедине с собой. Нужно упорядочить мысли и 

набраться сил. Возможно, придется решать вопросы, связанные с 
семьей и домом. Выходные проведите со своими близкими – устройте 
семейный обед или пригласите родственников на какое-нибудь культур-
ное мероприятие.

№. 14 (14)  8 июня 2017 года На досуге  /  8

ГО
РО
СКОП  
9.06.–15.06. 2017.

Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

Ответы: 

В конце недели, 10 и 11 июня, в Замке Ливонского орде-
на уже в 14-й раз пройдет средневековый рыцарский 
турнир «Lilium Vindaviensis – 2017». Это событие уже 
широко известно в культурной жизни Вентспилса, но в 
нынешнем году к нему добавится еще одно, не менее 
интересное мероприятие: впервые в своей истории 
Вентспилсский музей организует Фестиваль средневе-
ковой музыки, который состоится 9 и 10 июня.

Средневековая музыка и турнир 
в Замке Ливонского ордена

По словам организаторов фестиваля, Замок Ливонского 
ордена, с его 700-летней историей, прекрасной акусти-
кой, различными помещениями, позволяющими устраивать 
концерты, – идеальное место для проведения подобных 
мероприятий. Несколько концертов позволят слушателям 
погрузиться в мир волшебной средневековой 
музыки, заворожат разнообразием репертуара 
и музыкальных инструментов. Например, наря-
ду с григорианским хоралом и звуками волынки 
можно будет послушать звучание уникальных 
музыкальных инструментов – колесной лиры и 
органетто, которые в Латвии практически неиз-
вестны. Органетто является предшественником 
органа: его размещают на одном колене, игра-
ют на инструменте одной рукой, а второй рукой 
нужно приводить в действие его мехи. Звучание 
экзотических музыкальных инструментов можно 
будет послушать в исполнении Илзе Бертраны 
на концерте 10 июня в 18.00. Выступление будет 
сопровождаться рассказом исполнительницы. 

Двумя часами ранее в замке пройдет кон-
цертная программа «Песни Хильдегарды», в 
которую включена проза и музыка Хильдегарды 
Бингенской. Исполняет сопрано Иева Парша, 
музицирует Иева Нимане (блокфлейта). 
В заключение вечера, в 20.00, в программе 
«VIGILIA» будет возможность насладиться гри-
горианскими песнопениями и звуками волын-
ки в исполнении известной вокальной группы 
«Schola Cantorum Riga» и Иевы Нимане. 

В этом году фестиваль дебютирует, но его 
программа широкая и интригующая. Одна 
из задумок фестиваля – в будущем укрепить 
сотрудничество с Вентспилсской музыкальной 
средней школой, устраивать мастер-классы и 
лекции. 

Рыцарский турнир пройдет в Вентспилсе уже 
в 14-й раз. Участвовать будут несколько клубов 
исторической реконструкции из Латвии, Эстонии 
и Беларуси. Сражения традиционно проходят 
в замке. Это позволяет окунуться в средневе-
ковую атмосферу, попытаться прочувствовать, 

каковы были будни людей той эпохи. Особенный коло-
рит мероприятию придаст участие коллективов старинной 
музыки и танца, знаменитого босоногого цирка, а также 
ремесленников и торговцев. Как маленькие, так и взрос-
лые гости праздника смогут испытать свои силы в средне-
вековых мастерских. Как отмечают организаторы, придя на 
подобное мероприятие, можно ненадолго оставить совре-
менный ритм жизни за воротами замка. 

Что: Рыцарский турнир «Lilium Vindaviensis – 2017» и 
Фестиваль средневековой музыки 

Где: Замок Ливонского ордена, Вентспилс 
Когда: 9–11 июня



№. 14 (14)  8 июня 2017 года6  /  В фокусе

 Окончание. 
 Начало на 3 стр.

знала об этом, поскольку отец 
был участником тех событий. 
Именно из-за этой революции 
он так поздно женился, полу-
ченный в эмиграции опыт и 
позднее – зажиточность при-
вели к тому, что нашу семью 
коммунисты выслали в 
Сибирь со всеми вытекаю-
щими отсюда последствиями 
для меня и моих детей. Как 
добиться того, чтобы моло-
дое поколение эти причин-
но-следственные связи усма-
тривало и в событиях не 
такой далекой Второй миро-
вой войны? Помочь тут могут 
родители, но сколько таких 
семей? По-моему, в шко-
лах хорошо было бы ввести 
историю родного края, может 
быть, такой предмет можно 
было бы назвать «учени-
ем о родном крае». Если бы 

Начнем с малого, с предметов гардероба. 
Люди старшего поколения еще помнят очере-
ди в обувные мастерские. Сейчас же ремонт 
обуви – уходящая натура. Цены на набойки 
кусаются, проще купить новое. Ремонт одеж-
ды в основном сводится к укорачиванию 
брюк и подгонке платьев. Швейных мастер-
ских для этих целей в городе предостаточно.

Что касается часов и ювелирных изделий, 
то заменить батарейку и запаять цепочку 
можно без проблем. За чем- то более трудо-
емким придется ехать в столицу.

То, что современная мелкая бытовая тех-
ника ремонту не подлежит, все уже давно 
поняли. Все, что перегорело можно смело 
выбрасывать. А если речь заходит, к примеру, 
о стиральной машине и разных прочих холо-
дильниках, то парочку объявлений умельцев, 
предлагающих свои услуги, найти можно.

Отдельной строкой идут компьютеры. 
Здесь предложений в разы больше и есть 
возможность выбирать. У большинства поль-
зователей мастер, как и зубной врач, свой, 
проверенный.

Далее следуют средства передвижения. 
Недавно брошенный на городском порта-
ле клич «где отремонтировать мотоцикл?», 
нашел всего один отклик, суть которого све-
лась к слову «попробуйте», из чего можно 
сделать вывод, что нигде.

Автовладельцам, в свою очередь, пред-
лагаются на выбор несколько сервисов и 
мастерских. Правда знающие люди совету-
ют,  в случае сбоев в электронике или полом-
ки автоматической коробки передач, искать 
мастера за пределами Вентспилса. По преж-
нему в городе существует такого рода услу-

Примус починяю
Все мы живем в окружении вещей. Одежда, обувь, предметы домашней утвари, 
мебель, автомобиль и так далее. Вещи имеют свойство периодически выходить из 
строя. Что тогда делать? Выкрасить и выбросить? Или попытаться отремонтировать? 
Как обстоят дела в сфере разного рода ремонта в Вентспилсе?

га, как ремонт на коленке в гараже. Целевая 
аудитория таких мастеров – владельцы ста-
реньких авто, которым необходимо продлить 
жизнь за умеренную плату.

И, наконец, ремонт того, что никак не 
получится отвезти в другой город, а имен-
но, жилья. Квалифицированные сантехники 
и электрики в Вентспилсе есть, правда их 
можно пересчитать по пальцам. Чтобы раз-
добыть их телефончик, придется приложить 
усилия, а затем смиренно ждать своей оче-
реди, поскольку без дела они не сидят.

Что касается непосредственно ремонта 
жилых помещений, то прежде чем догова-
риваться с бригадой, лучше предваритель-
но собрать «анамнез» , то есть отзывы, 
желательно положительные. В противном 
случае можно пополнить многотомник исто-
рий на тему «незабываемые впечатления от 
ремонта». Определенный процент  так назы-
ваемых мастеров приходит в этот бизнес от 
безысходности, по причине отсутствия дру-
гой работы. Почему-то считается, что делать 
ремонт может любой дурак. И тогда заказ-
чиков могут ждать неприятные сюрпризы. 
Например, что «мастер» кладет напольное 
покрытие первый раз в жизни и это сразу 
заметно, или стены выходят разного цвета, 
потому что маляр, видите ли, дальтоник, и 
тому подобное. Не изжили себя и прочие 
«радости» - от банального не соблюдения 
сроков до взять аванс и уйти в запой.

Разного рода ремонтных дел мастера в 
городе есть, но, по наблюдениям, в целом 
сфера находится в каком-то полукустарном 
состоянии, в связи с чем результаты возмож-
ны всякие разные. 

Могли убить, 
но не сломить

детей и молодежь отвели в те 
места, где их родителей пыта-
ли, где в них стреляли, где у 
них отняли дома, показали бы 
архивные документы с совер-
шенно абсурдными обвине-
ниями деда в предательстве 
родины, шпионаже в пользу 
японской, немецкой или дру-
гой разведки, это осталось бы 
в памяти на всю жизнь. Да, 
это нужно делать не дидакти-
чески, а увлекательно, может 
быть, инсценировав события, 
используя соответствующую 
экипировку и т. п. Конечно, 
на это требуется финансиро-
вание. Риторический вопрос: 
заинтересованы ли само-
управления и государство 
вырастить патриотов свое-
го края и своей страны, про-
сто честных людей? Никто 
не скажет «нет», но многие 
ничего не будут делать, чтобы 
это произошло. Например, 
я не слышала, чтобы в 

Вентспилсе кто-то поддержи-
вал движение яунсаргов, хотя 
это один из действенных спо-
собов вырастить защитников 
своей земли во всех смыслах. 
Я наблюдала, с какой гордо-
стью, стоя в почетном карауле 
на Дзелзкалнском братском 
кладбище в Вентспилсском 
районе, где похоронены наци-
ональные партизаны, выпол-
няли свои обязанности при-
глашенные из других мест 
яунсарги». В этой связи у 
Велты есть и другие предло-
жения. Если бы ее пригласи-
ли, она готова в школах гово-
рить о трагическом прошлом 
народа, но сомневается, что 
будет услышана, поскольку 
время сейчас требует других 
форм, позволяющих напом-
нить историю и воспринять 
ее. Грустно, что об этом 
нынешняя власть и, может, 
даже интеллигенция так мало 
думает, вздыхает Велта. Она 
на своем опыте знает, что 
подобная гражданская тру-
сость приводит к тому, что 
невинные люди в следующих 
поколениях платят своей кро-
вью и жизнями. 

Уже лет 5 в Вентспилсе осуществляется ори-
гинальный рекламный проект «Государство 
в государстве», в рамках которого работа-
ет виртуальное посольство, где при помо-
щи различных игр и заданий можно зарабо-
тать вентспилсскую валюту – «венты», которой 
затем расплачиваются на городских туристи-
ческих объектах. К слову, домашняя страничка 
посольства доступна на восьми языках. Идея 
с «вентами» также поспособствовала росту 
интереса к городу.

В последние годы выровнялась и ситуация 
с местами ночлега, которых поначалу было 
явно недостаточно. Сейчас есть гостиницы, 
гостевые дома, хостелы, квартиры и главная 
гордость – Приморский кемпинг, правда, чтобы 
попасть в него, места надо бронировать чуть 
ли не зимой. Роскошных люксов нет, но они, 
наверное, и не нужны, а вполне уютный номер 
или квартирку найти можно. Исключение 
составляют только дни, когда Вентспилс отме-
чает Праздник города. Тогда все желающие 
все равно не помещаются.

В общем, туристы в Вентспилс едут, их нема-
ло и отзывы о городе в целом положительные.

Теперь о грустном. О той самой пресловутой 
ложке дегтя. Есть ли претензии? Однако есть. 
Разумеется, даже после посещения самого 

Велта и Вилис Смилтиньш в Сибири.

В Вентспилсской музы-
кальной школе Велта учи-
лась играть на аккордеоне; 
инструмент хранится дома 
и сейчас, но после смерти 
Артура он не используется.

Отзывы туристов. Ретроспектива.
В последние годы Вентспилс известен не только как город-порт, но и как один из туристических центров Латвии.  Для привлечения туристов 
в городе сделано немало. Приведен в порядок и успешно функционирует главный туристический объект – Замок Ливонского Ордена, гостей 
ждут в Приморском музее под открытым небом, в Доме ремесел, планетарии, в Доме-музее Херберта Дорбе. Изюминка города – узкоколейная 
железная дорога, в развитие которой вложены солидные средства, и туристам она полюбилась. Кроме того, имеются два аквапарка (открытый 
и в помещениях бассейна), активно развивается Парк приключений, к услугам семей с детьми два детских городка и множество игровых пло-
щадок, сформирована сеть велодорожек (прокат велосипедов тоже доступен), бесплатная парковка по всему городу, есть уютные парки и скве-
ры, фонтаны и, наконец, визитная карточка города – многочисленные скульптуры коров и цветочные композиции. Не забудем и о прогулочном 
катере, и об Оленьем парке неподалеку от города, и, конечно, о пляже.

райского уголка на свете все равно найдутся 
недовольные, кому холодно – жарко, шумно 
– скучно и так далее. Претензии почти всегда 
субъективны. Просто, для примера, рассмо-
трим отдельные, симптоматичные.

Вентспилс часто сравнивают с Палангой, и 
главное отличие, которое гости расценивают 
не в пользу первого, – это отсутствие традици-
онной пешеходной туристической улицы с оби-
лием кафе и сувенирных лавок.

«С сувенирами вообще какая-то засада», – 
вспоминают туристы из России. «Наша семья 
много путешествует, и отовсюду мы привозим 
что-нибудь на память. Нам очень нравится 
бродить по сувенирным лавкам, часами выби-
рать подарки себе, родным и друзьям. Это 
для нас своеобразный ритуал. В Вентспилсе 
же мы обнаружили всего каких-то полтора 
ларька, где можно купить разве что корову в 
миниатюре».

«А нас очень удивил тот факт, что в примор-
ском городе так плохо с рыбой», – рассказыва-
ют гости из Эстонии. «Рыбного ресторанчика, 
где можно отведать свежевыловленные дары 
моря, нет и в помине. Рыбу удалось добыть 
только в небольшом павильоне на рынке, да 
и то, выбор не впечатлил. Честно говоря, мы 
разочарованы».

Вообще, поиски пропитания – это едва ли 
не основное, чем остаются недовольны гости. 
Удивляет полное отсутствие так называемого 
стрит-фуда – ларьков, передвижных павильонов, 
где можно что-нибудь по-быстрому перехватить.

«После отдыха на пляже зверски хоте-
лось есть», – вспоминают гости из Литвы. 
«Привычных пляжных кафе не оказалось, до 
ближайшего пункта питания пришлось идти не 
одну сотню метров, но там не то что присесть, 
мы не нашли куда поставить ногу. Кафе раз-
бросаны по всему городу, мы в тот день пере-
двигались пешком, и нам с голодными детьми 
пришлось изрядно побегать, прежде чем, нако-
нец, найти место».

Летом в погожие дни центральное место 
города конечно пляж, которым туристы, не без 
основания восхищаются. Чистый, благоустро-
енный, под надзором спасателей.

«Когда я увидел, что вентспилсский пляж 
разделен на зоны для курящих и некурящих, 
я не поверил своим глазам», – рассказывает 
Арманд, гость из Германии. «Я курильщик со 
стажем, и в последние годы, ввиду планетар-
ной борьбы с курением, испытываю массу неу-
добств. А тут, надо же, какая забота, как при-
ятно. Но как только я достал сигарету, на меня 
накинулись, мол здесь общественное место и 
нельзя – нельзя. Зачем тогда это разделение, 
я так и не понял».

«Мы отдыхали в Юрмале и решили на один 
день съездить в Вентспилс», – вспоминают 
туристы из Белоруссии. «Ночевать не плани-
ровали, думали погулять день и уехать ноч-
ным автобусом. Хорошо, что по прибытию изу-
чили расписание. Оказалось, что последний 
автобус уходит без четверти восемь. На наш 
взгляд, восемь вечера летом – это, можно ска-

зать, разгар дня, а нам пришлось уже выме-
таться. Политику транспортного предприятия 
мы не очень поняли».

Вентспилс славится как благоприятное 
место для отдыха семей с детьми. И это прав-
да – для детей здесь созданы прекрасные 
условия. А что делать тем, у кого дети уже под-
росли или, наоборот, еще не родились? Чем 
развлечь себя чудесными летними вечерами? 
А ничем. Так называемая ночная жизнь в горо-
де отсутствует. То есть, можно найти бильярд 
или игровые автоматы, но на этом – все. Город 
отдается на откуп молодежи всего на три дня 
за сезон, когда принимает мероприятие Getto 
Games, да и то, молодежи специфической – 
любителям разного рода экстрима и предста-
вителям уличной культуры.

Центральное событие лета – это, несомнен-
но, Праздник города.

«Года четыре назад мы впервые попали в 
Вентспилс, и как раз на День города», – рас-
сказывают гости из столицы России. «Нам 
очень понравилось – насыщенная програм-
ма, все площадки недалеко друг от друга, кон-
церт, салют – полный восторг! Решили прие-
хать еще раз на следующий год и неожиданно 
испытали разочарование. Праздник был прак-
тически один в один с предыдущим. Спросили 
местных, и они подтвердили, что программа 
давно устоялась, новшеств почти не бывает. 
Традиции – это, конечно, прекрасно, но хочет-
ся и разнообразия».

Перечисленные претензии можно расцени-
вать как мелочи, но из мелочей, как известно, 
и состоит жизнь.

Очередной туристический сезон в 
Вентспилсе стартовал 14 мая. Каким он будет? 
Скоро узнаем. 



№. 14 (14)  8 июня 2017 года Люди Вентспилса  /  7

В 1990 году председатель временной комис-
сии по принятию бюджета Гайда Бедрите 
критиковала доклад заместителя Айвара 
Лембергса Пастаре о проекте плана соци-
ального и экономического развития горо-
да, составленный в стиле и с применени-
ем фразеологии минувших лет (например, «в 
отрасли ожидается дальнейшее развитие»). 
Она потребовала переработать этот проект. 
Помимо всего прочего, Г. Бедрите сказала: 
«Мы совершенно забыли о районах старых 
жилых домов, насколько можно понять из дан-
ного проекта, тенденция такова: нужно постро-
ить новые районы жилых домов, благоустро-
ить их, а на старые не обращать внимания». 
(2-заседание 20-го созыва, 30.01.1990.) 

15 марта по поводу этого вопроса высту-
пал и Лембергс: «Особенно огорчает ситуация 
со Старым городом. Мы проделали немалую 
работу, чтобы его отреставрировать. Согласно 
нашим подсчетам, объем реставрационных 
работ должен быть увеличен приблизительно 
в 10 раз. Нам нужно создать всю инфраструк-
туру». 6 сентября 1990 года, во время 5-го 
заседания группа депутатов от Старого горо-
да повторно обратилась в исполком с прось-
бой предоставить справку об имеющихся на 
балансе города зданиях в Старом городе, на 
улицах Пилс и Остас, которые находятся в 
плохом техническом или аварийном состоя-
нии; из 13 зданий были выселены все жильцы. 

В то время для обсуждения этого вопро-
са использовались термины: «охраняемая 
зона Старого города» и «охраняемая зона 
Остгалса», сейчас, в 2017 году, о них больше 
не слышно. Здесь необходимо добавить, что 
состояние инфраструктуры в старых районах 
жилых домов не изменилось и через 27 лет 
– в Остгалсе нет ни продуктовых, ни каких-ли-
бо других магазинов, киосков, кафе и т. п., нет 
и удобного автобусного сообщения. Большое 
число красивейших зданий Старого города 
снесено – на улицах Пилс, Остас, Уденс и др.; 
такого не было даже во времена советской 
власти. Что касается реставрации или рено-
вации, то она проводилась только в зданиях, 
принадлежащих обеспеченным предприяти-
ям и фирмам. Из оставшихся, неразрушенных 
домов старой застройки нет почти ни одного 
жилого, то есть дома оставлены дожидаться 
того часа, когда они развалятся. То же самое 
относится и к другим районам города, которые 
не находятся в центре или на туристических 
маршрутах.

Двоевластие и «подножка»
Начиная со 2-й сессии 20-го созыва (в апре-

ле и мае 1990 года) стал выкристаллизовы-
ваться конкретный план работы Совета народ-
ных депутатов, проводилось конструктивное, 
взвешенное планирование работы во время 
сессий. Почему этого не произошло сразу? 
Потому что депутаты этого созыва, выдвину-
тые НФЛ, ВКЗС, ДННЛ, в отличие от «голо-
совательной машины» времен сталинизма и 
стагнации, перед выборами встречались с сот-
нями вентспилчан, выясняли, каковы их про-
блемы, и обещали в рамках закона и в соот-
ветствии со своими возможностями сделать 
все от них зависящее, поэтому во время 1-й 
сессии хотели рассмотреть самые актуаль-
ные, наболевшие и неотложные вопросы (кон-
троль миграции, соблюдение Закона о языке, 
обеспечение продовольственными продукта-
ми и др.). 

Уже во время сессии 27 февраля 1990 года 
впервые прозвучало слово «двоевластие» 
– так Лембергс назвал избираемый совет и 
старый исполком с его аппаратом, несмотря 
на то что законодательные права по закону 
принадлежали Совету народных депутатов, 
а исполнительной властью считался испол-
ком. Лембергс не мог не знать, что именно так 
городское самоуправление регулировалось 
законом ЛССР, принятым Верховным Советом 

Как закладывали основы благосостояния Вентспилса
(Продолжение. Начало в №№ 11, 12.)

Квартирный вопрос и плачевное состояние старого города – пробле-
ма, возникшая не сегодня. Как оказалось, по поводу этих вопросов 
дискуссии велись уже в далеком 1990 году. Можете судить сами, как 
менялась, и менялась ли, ситуация с течением времени. Ventspinieks.
lv продолжает предоставлять обзор того, как когда-то закладывались 
основы благосостояния Вентспилса и какова была роль известной 
многим вентспилчанам личности в указанных событиях. 

15 февраля 1990 года, так как он сам участво-
вал в разработке законопроекта, хотя в конце 
сам был против его принятия. 

Еще прозвучал вопрос – как разделить ком-
петенцию, хотя закон никакого разделения не 
требовал. Совет, принимая решения, якобы не 
может обойти исполком – это Лембергс обо-
сновал так: мы видим весь спектр этой про-
блемы (то есть интересы города), на 360o. Тем 
самым депутатам давалось понять, что они 
городских интересов не видят и не понимают. 
Въедливые депутаты действительно хотели 
глубоко изучить проблемы города и горожан, 
но на пути к осуществлению этого желания 
исполком подставил им «подножку». Лембергс 
упрекнул их, что депутаты требуют информа-
цию от отделов исполкома, а число работников 
аппарата минимальное, и они не могут гото-
вить информацию на каждый запрос депутата. 
Одним из примеров такой «подножки» явля-
ется случай с генеральным планом города во 
время 3-й сессии (28 июня 1990 года). 

Представитель городской комиссии по раз-
витию Лауцениекс сообщил, что материалы 
в комиссию были представлены лишь за два 
дня до сессии, поэтому депутаты не успели с 
ними даже ознакомиться, не говоря уже о том, 
чтобы дискутировать по этому поводу. Депутат 
Паэглитис напомнил, что депутаты не долж-
ны отправляться в исполком, чтобы искать 
законопроекты, которые будут обсуждаться 
во время сессии, и связанные с ними матери-
алы, а вот рабочая группа исполкома должна 
своевременно представить проект в комис-
сию. Несмотря на достаточную аргумента-
цию, Мелнгалве на страницах «Ventas Balss» 
обвинила депутатскую комиссию в бездея-
тельности и халатности. Чтобы еще больше 
унизить и преуменьшить усилия большинства 
Совета народных депутатов, направленные 
на то, чтобы оправдать доверие своих изби-
рателей, 14 сентября 1990 года Мелнгалве 
в «Ventas Balss» открыла новую рубрику – 
«Уголок резолюций», в которую поместила ста-
тьи НФЛ, ДННЛ, ВКЗС и депутатов, представ-
ляющих эти организации, таким образом под-
черкнув, что написанное там не нужно прини-
мать всерьез. 15 октября большая депутатская 
группа предъявила требование – утихомирить 
Мелнгалве, но безрезультатно. 

Вышеперечисленных примеров достаточ-
но, чтобы понять: никакие выборные институ-
ции самоуправления Лембергсу уже тогда не 
были нужны, он считал их лишь помехой для 
реализации избранной им политики и распре-
деления и расходования поступающих в город 
денежных средств. В интервью «Ventas Balss» 
от 31 октября 1990 года Лембергс этого совер-
шенно не скрывает: «Раньше (то есть в совет-
ское время) было два коллегиальных органа 
– совет и исполком, которым руководило одно 
лицо. Я думаю, если бы в городе было 15–20 
депутатов (советников) и ими руководил бы 
городской глава, то работа шла бы намного 
быстрее». Ни о каком демократическом и кол-
легиальном городском самоуправлении здесь 
и речи не идет. 

«Валютный мешок» 
 и первые зачатки благосостояния

Депутат Кристовскис 15 июня напомнил 
вентспилчанам, что новая техника для ком-
мунальных нужд города приобретена за валю-
ту, которая получена благодаря сотрудниче-
ству между КЗС, НФЛ и другими городски-
ми общественными организациями и испол-
комом; именно это сотрудничество в прошлом 
году принесло в городскую кассу значитель-
ную валютную сумму. На то, что вентспилча-
не могут и умеют зарабатывать валюту, ука-
зал и Андрейс Эйзанс, упомянув торговый 
порт, нефтяную базу, портовый завод, а также 
«Ventspils koks» и «Sarkanā bāka». Вопрос о 
поступающих в городскую кассу валютных 
отчислениях (по терминологии Мелнгалве, 

введенной позднее, – «валютный мешок») 
был очень существенным, потому что от 
этого зависели первые зачатки благосостоя-
ния Вентспилса. Директор портового завода 
Франчук во время сессии на вопрос депута-
тов пояснил: «Согласно мировой практике, 
10–12% отчислений идет в пользу порта, где 
осуществляется перевалка. За каждую пере-
валенную тонну платят 10–25 долларов. В про-
шлом году город получил около 2 миллионов 
валютных рублей, в этом году, наверное, будет 
не меньше». Однако затем последовала очень 
интересная реплика Лембергса: «Обычно о 
валютных делах, которые решаются неофици-
ально, по всему свету не распространяются. 
Это очень грубая ошибка с нашей стороны. В 
результате (когда латвийскому правительству 
стало известно о валютных операциях) от той 
валюты, которую мы должны были получить 
от нефтяной базы – 4 миллиона, у нас запла-
нировано только 500 тысяч. То есть валютные 
потери по причине такой открытости – 3,5 мил-
лиона рублей. Поэтому прошу думать, стоит 
ли все это пропагандировать». Здесь инте-
ресен тот факт, что таким образом Лембергс 
высказался на сессии, которая транслирова-
лась местным радио (чтобы вентспилчанам 
было понятно: 3,5 миллиона были потеряны 
из-за любопытных депутатов!), а на этом засе-
дании был представитель Совета министров 
ЛР! Открытыми остаются вопросы: во-первых, 
позволяло ли законодательство ЛР того вре-
мени присвоить деньги, которые были отчис-
лены конкретно Вентспилсу, во-вторых, дей-
ствительно ли присвоение денег имело место, 
в-третьих, каков был в то время статус отно-
шений между городом и нефтяной базой, если 
та часть доходов городского бюджета, в кото-
рой видны валютные зачисления («валютный 
мешок»), совету депутатов была недоступна 
(по крайней мере, депутатам от фракции НФЛ). 

На 5-й сессии (6.09.1990 г.) группа депутатов 
потребовала подготовить детальную инфор-
мацию о валютных отчислениях Вентспилсу 
за первое полугодие 1990 года и их расхо-
довании. Ответ был дан Лембергсом на 2-м 
заседании 6-й сессии 1 ноября 1990 года: за 
ASN на данный момент не получено ничего; от 
нефтяной базы должны получить 500 тысяч, 
но (цитата) «неизвестно, получим ли, так как в 
СССР трудности с валютой»; портовый завод 
помог приобрести медицинское оборудова-
ние, еще якобы приобретались музыкальные 
инструменты и оборудование для модульной 
котельной. Никакой конкретики в этом докла-
де не было, ни одной точно названной суммы. 
Не секрет, что различными закупками можно 
манипулировать, указав одну цену, а заплатив 
другую. Как было в данном случае, выяснить 
невозможно. 

Где был Лембергс во время баррикад?
18 марта 1990 года Гиртс Кристовскис и еще 

несколько кандидатов от НФЛ из Вентспилса 
были избраны в первый определенный демо-
кратическим путем Верховный Совет ЛССР. 

21 апреля во Вселатвийском собрании депу-
татов всех уровней, состоявшемся в Риге, на 
стадионе «Даугава», участвовали 53 депута-
та Вентспилсского совета народных депута-
тов (41 от фракции НФЛ), народные депутаты 
ЛССР Гиртс Кристовскис и Алфредс Мачтамс, 
а также народный депутат СССР Андрейс 
Эйзанс. Более чем восемь тысяч депутатов 
приняли призыв народа – восстановить госу-
дарственную независимость Латвии. Имени А. 
Лембергса нет в списке тех, кто поехал и про-
голосовал от Вентспилса.

В январе 1991 года началось время барри-
кад. В Ригу отправились сотни вентспилчан; 
в ночь с 13 на 14 января городской и район-
ный советы народных депутатов создали объ-
единенный совет по самообороне и коорди-
нации, в котором работали депутаты, избран-
ные от НФЛ. В его руководстве были Кристс 
Скуя, Бруно Юршевицс, Янис Заланс, Янис 
Витолиньш, Марис Памше, Юрис Крыловс. Как 
мы видим, имени Айвара Лембергса в соста-
ве координационного совета нет; о его место-
нахождении во время баррикад до сих пор 
нет точных сведений. Единственная офици-
альная информация – статья в «Ventas Balss» 
от 2 февраля 1991 года «Визит А. Лембергса 
в Бельгию» с подписью Э. Мелнгалве. В ней 
говорится: «В период с 15 по 22 января пред-
седатель городского исполкома, депутат 
Верховного Совета ЛР А. Лембергс находил-
ся в Бельгии, посещал Брюссель и Антверпен. 
Направление визита было определено, во-пер-
вых, Верховным Советом ЛР, который поставил 
несколько задач в связи со сложной ситуацией 
в Латвии. Во-вторых, экономическими инте-
ресами Вентспилса в сфере внешних связей 
предприятий, используя порт Антверпена. У 
А. Лембергса было несколько встреч с журна-
листами, представителями общественности и 
бизнеса, а также прием у мэра Антверпена. В 
газетах Бельгии появилось несколько интер-
вью с Лембергсом (самое развернутое – в 
крупнейшей газете Антверпена «HET NIEUWS 
BLAD» от 18 января), в котором он информиро-
вал бельгийскую общественность о ситуации в 
Латвии». Наверное, Лембергсу и его «рупору» 
Мелнгалве даже в голову не пришло, что все 
процитированное выше можно проверить даже 
через 20 лет и более. В газете «HET NIEUWS 
BLAD» ни за 18 января, ни за какое-либо дру-
гое число имя Лембергса даже не упомина-
ется, не говоря уже о развернутом интервью. 
Если заглянуть в архивы Саэйма (распоряже-
ния, командировки и т. д.), то можно убедить-
ся, что никто никуда Лембергса не направлял 
(подробнее – в № 13 Ventspilnieks.lv, в статье 
«Где был Айварс Лембергс во время барри-
кад?»). Вполне возможно, что Лембергс во 
время баррикад действительно находился в 
Бельгии; если это так, то отправился он туда по 
собственной инициативе, что в тех обстоятель-
ствах можно назвать бегством от опасности, у 
которой на пути встали тысячи и тысячи лат-
вийских граждан, среди которых были и депу-
таты всех уровней, и должностные лица. 



№. 14 (14)  8 июня 2017 года4  /  В фокусе

«В Вентспилсе уже ближе тот момент, когда одна партия 
– «Латвии и Вентспилсу» - больше не сможет всегда 
гарантировать себе большинство. И хотя этот момент всё 
же еще не настал на этих выборах в самоуправления, 
важное значение имеет большая активность избирателей 
в Вентспилсе». 

- Исследователь Domnīca “Providus” Ивета Кажока (LETA)

«Ясно, что в Вентспилсе в 
нечестной борьбе замут-
нены умы избирателей. В 
городе была развернута 
огромная пропаганда в 
пользу правящей пар-
тии – эта борьба не была 
объективной, и об объек-
тивности здесь вообще не 
может идти и речи». 

- Избранный в 
Вентспилсскую думу 

депутат Гиртс Валдис 
Кристовскис (LETA)

В первый день июня состоялось награждение 53 предприятий, кото-
рые участвуют в инициативе «Индекс долгосрочного развития», про-
водимой вот уже восьмой год подряд. Оценка осуществляется в четы-
рех категориях. Продемонстрировав самые высокие достижения в 
области долгосрочного развития и корпоративной ответственности 
в Латвии, уже третий год подряд высшую – платиновую – категорию 
среди семи предприятий получило ООО ««Ventspils nafta» termināls», в 
золотой категории уже третий раз подряд – ОООС «Ventspils reiss», в 
бронзовой – ООО «Bio-Venta».

Награды «Индекса долгосрочного развития» – 
подтверждение планомерного развития и результат труда

««Ventspils nafta» termināls» в инициативе 
«Индекс долгосрочного развития» принима-
ет участие уже пятый год, в течение послед-
них трех лет предприятие находится на ста-
бильном месте в платиновой категории. По 
словам генерального директора предприя-
тия Ларса Панцлафа, достигнутый результат 
– явное подтверждение практики корпора-
тивной ответственности, которая существует 
на предприятии, а также заботы о работни-
ках и благополучии и безопасности их семей. 
Например, наряду с другими латвийскими 
ответственными предприятиями ««Ventspils 
nafta» termināls» регулярно участвует в меро-
приятии «Рынок ответственных идей», во 
время которого делится примерами своей 
положительной практики. 

«Семья для каждого человека – основа 

основ, и мы как предприятие прилагаем все 
усилия, чтобы создать среду, в которой наши 
работники могли бы объединять професси-
ональную сферу и семейную жизнь. Пользу 
от этого получают как сами работники, так 
и предприятие», – говорит Л. Панцлаф. Он 
подчеркнул, что ежегодно необходимо много 
работать над развитием деятельности пред-
приятия, чтобы оказаться в платиновой кате-
гории «Индекса долгосрочного развития». 
«Награда, полученная в этом году, является 
подтверждением решимости и выдающихся 
результатов труда всего коллектива», – отме-
тил Л. Панцлаф.

Третий год подряд золотая категория 
«Индекса долгосрочного развития» присво-
ена ОООС «Ventspils reiss», на этот раз – в 
конкурентной борьбе среди 19 предприя-

тий. Руководитель интегрированной систе-
мы управления предприятия Гинта Расса 
отметила: «Награда является подтвержде-
нием того, что предприятие работает в соот-
ветствии с самыми высокими требования-
ми к качеству и международно признанны-
ми стандартами, заботясь о долгосрочном 
развитии в любой сфере, которая связана с 
пассажирскими перевозками. Это доказыва-
ет, что работа предприятия ориентирована 
не только на клиента, но и на работников, 
местную общественность, а также ее харак-
теризует ответственное отношение к окружа-
ющей среде». 

Как отметила руководитель Института кор-
поративного долгосрочного развития и ответ-
ственности Даце Хелмане, упорядоченные 
внутренние процессы позволяют предпри-
ятию работать более эффективно, продук-
тивно, а значит, быть более конкурентоспо-
собным, что в сегодняшних обстоятельствах 
очень существенно. «Оценив свои дости-
жения согласно пяти критериям «Индекса 
долгосрочного развития»: стратегия, рыноч-
ные отношения, рабочая среда, окружающая 
среда и общество, – руководство предприя-
тия может легко идентифицировать те обла-
сти, на которые нужно обратить пристальное 
внимание», – сказала Д. Хелмане. 

Эксперты «Индекса долгосрочного разви-
тия» оценивают каждого участника в пяти 
важных для бизнеса сферах: стратегия, 
рабочая среда, рыночные отношения, окру-
жающая среда и общество, или местная 
общественность. Целью данной инициативы 
является повысить конкурентоспособность 
латвийских предприятий, а также помочь 
им оценить свои достижения и получить 
представление о необходимых улучшениях. 
Это инструмент стратегического управле-
ния, который помогает предприятиям понять, 
насколько их деятельность соответствует 
представлениям о долгосрочном развитии и 
ответственности, а также дает общественно-
сти объективное представление о наиболее 
ответственных латвийских предприятиях. 

Как ««Ventspils nafta» termināls», так и 
«Ventspils reiss» получили из рук министра 
благосостояния Яниса Рейрса дипломы, под-
тверждающие статус коммерсанта, друже-
ственного семье. Таковые присваиваются 
предприятиям, которые осуществляют поли-
тику, дружественную семьям, как в своей 
коммерческой структуре, так и в более широ-
ком контексте общества, например, оказы-
вая услуги, обеспечивая соответствующую 
среду. Оба предприятия такие дипломы 
получают уже третий год подряд. 

В ожидании выборов в самоу-
правления 2017 года очень 
большое внимание было 
обращено на Вентспилс. 
Объединённый список трёх 

партий – «Единства», «Всё для Латвии!» - 
«Отечеству и Свободе»/ДННЛ и Латвийского 
регионального объединения сделал такой 
громкий вызов правящей партии “Латвии и 
Вентспилсу, как никогда ранее на послед-
них выборах. До закрытия избирательных 
участков правящая партия, которой руково-
дит обвиняемый в тяжелых преступлениях и 
освобождённый от исполнения обязанностей 
в должности председателя Вентспилсской 
городской думы Айварс Лембергс, была 
большая интрига – закончится ли наконец 
доминанта одной персоны, продолжающая-
ся более 25 лет? Как показывают результаты, 
пока еще нет, однако волнение в правящей 
партии имеет место. Это заставляет думать, 
что правящей политической силе придётся 
считаться с оппозицией настолько серьёзно, 
как никогда.  

ДЕВЯТЬ ПРОТИВ ЧЕТЫРЁХ 
На выборах в самоуправления в городе 

Вентспилсе избраны девять депутатов от 
правящей партии “Латвии и Вентспилсу». Из 
прежних депутатов мандаты сохранили все, 
кроме члена правления и ООО «Северо-
Курземская региональная больница» и глав-
ного врача больницы Дайниса Гилиса. На пре-
дыдущих выборах первый за чертой остался 
председатель совета ООО «Олимпийский 
центр «Вентспилс»» Улдис Бойтманис, кото-
рый стал депутатом нынешнего состава за 
месяц до окончания срока после того, как 

Прошли выборы в самоуправления. 
Что будет дальше? ЦИФРЫ И ФАКТЫ

Как будет работать новый состав 
Вентспилсской городской думы 

Вентспилсская 
городская дума 
Имеющие право голоса:  24 312
Проголосовавшие:  11 557 (47,54%)
Действительные 
конверты:   11535 (47,45%)
Действительные 
бюллетени:   11 320 (98,14%)

Распределение 
депутатских мандатов: 
«Латвии и Вентспилсу» - 9 мандатов, 
Национальное объединение «Всё 
для Латвии!» - «Отечеству и Свободе/
ДННЛ», «ЕДИНСТВО», Латвийское реги-
ональное объединение – 4 мандата.

«Латвии и Вентспилсу»» 7167 (62,13%)
«Всё для Латвии!» - «ОС/ДННЛ», 
“Единство», «ЛРО»  2837 (24,59%)
«Alternative»  368 (3,19%)
“Согласие»  335 (2,90%)
«Свобода»  259 (2,25%)
«KPV LV»  218 (1,89%)
«От сердца - Латвии» 136 (1,18%)

Позади долгожданные выборы в самоуправления. Как видим, 
результаты и на выборах в Вентспилсскую городскую думу 
несколько неожиданные. Этому есть несколько понятных 
причин. Почему результаты такие, какие они есть, и что будет 
дальше? Прежде всего посмотрим, как происходили выборы?

скончался депутат Алдис Славинскис. Дебют 
в должности депутата будет у заведующей 
Парвентской библиотекой Игеты Гредзены.   

От объединённого списка трёх партий - 
«Единства», «Всё для Латвии!» - «Отечеству 
и Свободе»/ДННЛ и Латвийского региональ-
ного объединения – в Вентспилсскую город-
скую думу избраны четыре депутата. Самое 
большое число «плюсов» получил лидер 
списка и кандидат на должность мэра города 
Гиртс Валдис Кристовскис. Следует отметить, 
что это пятое самое большое число получен-
ных «плюсов» из всех списков на выборах в 
самоуправления в Вентспилсе.   

Убедительную поддержку среди своих 
избирателей получили и до сих пор работа-
ющие в оппозиции депутаты Вентспилсской 
городской думы Даце Корна и Айвис 
Ландманис, которые в списке были под чет-
вёртым и пятым номером, но в общем заче-
те были избраны соответственно под вторым 
и третьим номером. Четвёртый депутатский 
мандат получил Иварс Ландманис, который 
уже ранее был депутатом Вентспилсской 
городской думы. Только немного до избра-
ния не хватило еще одному лидеру спи-
ска – президенту и члену правления обще-
ства «Балтийская ассоциация – Транспорт и 
Логистика» Инге Антане. 

КРИСТОВСКИС: НЕ СОМНЕВАЮСЬ, 
ЧТО НИЧТО НЕ БУДЕТ 
ПРИНИМАТЬСЯ ВО ВНИМАНИЕ 

Учитывая уже в предвыборное время 
часто звучащую уничижительную риторику 
со стороны руководства правящей партии в 
направлении лидера объединённого списка 
Гиртса Валдиса Кристовскиса, ясно, что у 

оппозиции в этом составе думы жизнь будет 
непростой. Предвидеть это несложно, если 
посмотреть хотя бы на теперешнюю ситуа-
цию – оппозиция полностью изолирована от 
какой-либо работы в думе. Поэтому неслож-
но представить, как говорят избранные депу-
таты, что «ничего абсолютно не измениться». 

Лидер объединённого списка Гиртс Валдис 
Кристовскис уверен, что сейчас оппозиции в 
думе придётся работать в тех условиях, каки-
ми их создаст правящая власть. “Оппозиция 
никогда не может устанавливать повестку 
дня, она может только пытаться достичь 
выдвинутых целей в тех условиях, какие обе-
спечит правящая власть”, прогнозирует Г. 
В. Кристовскис.  «Не сомневаюсь, что ничто 
не будет приниматься во внимание. Условия 
работы будут уничижительными», резок в 
оценке депутат.  

Г. В. Кристовскис не ждёт того, что с его 
приходом и приходом его единомышленни-
ков в думскую оппозицию что-то изменится 
в политической жизни Вентспилсской город-
ской думы, поэтому считаться надо с обрат-
ным – сознание правящей партии, возмож-
но, даже усилится. Однако он подчеркнул, 
что опыта и решимости у него и у его кол-
лег достаточно. «Будем использовать все те 
ресурсы, которые есть в нашем распоряже-
нии, чтобы абсолютно правовыми методами 
мы могли обращать внимание на злоупотре-
бления в самоуправлении».   

РУК НЕ ОПУСТИМ 
И хотя эти выборы уже позади и предсто-

ящая работа в течение четырёх лет будет 
не из лёгких, во всём этом оппозиционные 
депутаты видят и много хорошего. Как гово-

рят, в течение этих четырёх лет можно будет 
«нарастить толстую кожу», целенаправленно 
работая и думая о следующих выборах.  Рук 
не опустим», говорят депутаты оппозиции. 

Уже сейчас наметились вопросы, кото-
рым в будущем нужно будет уделить боль-
шее внимание, а также проводится анализ 
ситуации и результатов выборов. Потенциал 
у политической силы большой, уверены как 
избранные, так и неизбранные депутаты. 
Сейчас главное еще теснее сплотиться и 
продолжать начатую работу.  

В свою очередь, как подчеркнули наблю-
датели политики, ясно, что на следующих 
выборах самоуправлений такими методами 
пропаганды, популизма и культа личности, 
как до сих пор, избирателей уже приманишь.  
Если бы в государстве была нормальная 
ситуация, то была бы невозможной ситуа-
ция, когда местные самоуправления исполь-
зуют административные ресурсы и покупают 
содержание, чтобы в нём себя восхвалять и 
рекламировать в местных масс-медиа и на 
сомнительных порталах. Если бы не было 
такой агрессивной пропагандистской маши-
ны, очень возможно, что результаты были бы 
совершенно иными. 
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Не так давно президент общества «Балтийская ассоциация – транспорт 
и логистика» Инга Антане стала еще и членом совета Вентспилсского 
торгового порта (ВТП), поэтому она старается не только всесторонне 
и детально ознакомиться со спецификой работы и проблемами струк-
турных подразделений, задействованных в обработке транзитных гру-
зов, но и обратить свое внимание на тех людей, которые в этой отрас-
ли работали ранее, а сейчас, будучи пенсионерами, проводят свои дни 
в достаточно скромном материальном достатке. 

Член совета ВТП Инга Антане 
встречается с пенсионерами-портовиками 

На прошедшей неделе, 31.05., встретив-
шись с представителями совета Общества 
пенсионеров порта, И. Антане вместе с 
директором административно-правового 
департамента ВТП Алиной Ругине были про-
информированы о том, в каких условиях 
живут 224 участника общества, старшему из 
которых 96 лет. Большинство из них отправи-
лись на пенсию в конце 90-х, когда зарплаты 
были маленькие, поэтому и пенсии начисле-
ны на уровне доходов нынешних малообе-
спеченных людей. Председатель общества 
Алла Богданова рассказала, что финансо-
во их поддерживают только акционерные 
общества ВТП, «Kālija parks» и «Baltic Coal 
terminal», но денег хватает лишь на то, чтобы 
частично покрыть расходы на больницу для 
членов общества, скромно поздравить с 
юбилеем и немного помочь в организации 

похорон их близких. 
«Мы больше не можем позволить себе пре-

поднести цветы на юбилей, а также подать 
объявление в газету», – с грустью замети-
ла А. Богданова. Она признала, что рань-
ше, когда порт не был разделен на самосто-
ятельные структуры, помощь пенсионерам 
была более значительной и разнообразной. 
И. Антане выразила мнение, что работаю-
щие в порту компании под влиянием эконо-
мических и прочих факторов вновь начинают 
и будут продолжать сотрудничать все более 
тесно, так как это способствует повышению 
конкурентоспособности: «Нужно сделать 
порт таким, каким он был». Упомянув кон-
кретные примеры, это мнение поддержала 
и А. Ругине. Это означало бы большую под-
держку для тех, кто ранее вышел на пенсию, 
так как те, кто отправились на заслуженный 

отдых не так давно, достаточно обеспечены. 
И. Антане обратила внимание на плачевное 
состояние помещения, в котором совет пен-
сионеров устраивает рабочие заседания и 
принимает посетителей, была обсуждена 
возможность подыскать более подходящее 

помещение, а также задуматься о реше-
нии вопросов, касающихся заботы о здоро-
вье пенсионеров. Кроме того, была выраже-
на готовность впредь выслушивать, каковы 
нужды старых портовиков, и в пределах воз-
можностей решать наболевшие вопросы. 

Елизавета непосредственно никогда не 
была связана с предприятием, на котором 
трудился супруг. Всю жизнь она прорабо-
тала в 3-й средней школе, что находится 
неподалеку от порта. А летом руководила 
пионерскими лагерями в приморском селе 
Микельторнис. Щедрыми шефами лагеря 
в то время тоже были работники порта, 
с некоторой долей ностальгии вспоминает 
Елизавета. 

Провожая Александра Казарина на заслу-
женный отдых, председатель правления ВТП 
Валерий Пашута напомнил всем известную 
истину: в основе хорошей работы лежат 
крепкие взаимоотношения и взаимопони-
мание в семье. Если там все хорошо, то 
и в рабочем коллективе дело будет спо-
риться, работа будет приносить удоволь-
ствие. И то, что Александр после окончания 
Вентспилсского училища от слесаря-ремонт-
ника в порту дорос до инженера-механика, 
эту истину подтверждает.

В беседе с Ventspilnieks.lv с этим утверж-
дением согласилась и Елизавета, признав-

ВТП выражает двойную 
признательность за годы работы в порту
Давно и хорошо известно, что администрация AО «Вентспилсский тор-
говый порт» (ВТП) умеет благодарить своих самых добросовестных 
и верных фирме сотрудников. Но на этой неделе руководство сдела-
ло шаг вперед. Администрация ВТП, провожая на пенсию инженера 
Александра Казарина, работника с пятидесятилетним стажем, в при-
сутствии коллег выразила благодарность не только своему сотруд-
нику, но и его супруге Елизавете. Возможно, таким образом положено 
начало новой, сердечной традиции. 

шая, что 45 совместно прожитых в супру-
жестве лет не всегда были легкими, ведь 
у них обоих был ненормированный рабо-
чий день, что уже само по себе являет-
ся проверкой на прочность для семьи. 
Взаимоуважение помогло им с достоинством 
прожить совместную жизнь, воспитать умную 
дочь Ирину, которая пошла по стопам мате-
ри. Профессиональная карьера Елизаветы 
также сложилась удачно. 

Валерий Пашута подчеркнул, что ВТП уже 
в советское время в применении современ-
ной техники и механизмов опережал сред-
ние показатели по стране на 10–15 лет, и 
Александр Казарин не только сам освоил 
эту, преимущественно импортную, технику, 
но и обучил других. Его бывшие ученики 
до сих пор работают в порту или в схожей 
сфере. В свою очередь, Елизавета может 
гордиться тем, что многие выпускники их 
средней школы после получения высшего 
образования стали хорошими специалиста-
ми именно в порту. 

Выступая со словами благодарности 

в адрес ветерана, член совета ВТП Инга 
Антане призвала Александра Казарина 
не прерывать связь с портом, поскольку 
его знания и опыт здесь будут востребова-
ны. Александр обещал подумать об этом и 

высказал признательность своему первому 
и единственному месту работы, которое не 
только обогатило его жизнь в зрелые годы, 
но и оказало помощь тогда, когда его косну-
лась тяжелая болезнь. 

Председатель правления ВТП Валерий Пашута и член совета ВТП Инга Антане выра-
жают Александру Казарину благодарность за годы, посвященные работе в порту

Елизавета и Александр вспоминают совместно  
прожитые годы, связанные с ВТП.

Председатель правления ВТП Валерий Пашута благодарит 
Александра Казарина за безукоризненную работу в порту.

Цветы для Елизаветы Казариной, которая, на про-
тяжении 45 лет поддерживая мужа Александра, тем 
самым косвенно способствовала и работе порта.
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От имени всех 16 кандидатов в депутаты 
нашего объединённого списка говорю большое 
спасибо каждому, кто увидел необходимость 
перемен в городе, кто развитие города и 
устойчивое долгосрочное будущее увидел 
в компетентности, уверенности и силе 
включенных в наш список людей.
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ДЕПУТАТЫ, ИЗБРАННЫЕ 
В ВЕНТСПИЛССКУЮ ДУМУ 

ОТ ОБЪЕДИНЁННОГО 
СПИСКА НАЦИОНАЛЬНОГО 
ОБЪЕДИНЕНИЯ «ВСЁ ДЛЯ 
ЛАТВИИ!» - «ОТЕЧЕСТВУ 

И СВОБОДЕ/ДННЛ», 
ПАРТИИ «ЕДИНСТВО» 

И ЛАТВИЙСКОГО 
РЕГИОНАЛЬНОГО 
ОБЪЕДИНЕНИЯ: 

Гиртс 
Валдис 

Кристовскис 

Даце 
Корна 

Айвис 
Ландманис 

Иварс 
Ландманис 

От имени всех 16 кандида-
тов в депутаты нашего 
объединённого списка 
говорю большое спаси-
бо каждому, кто увидел 

необходимость перемен в городе, кто разви-
тие города и устойчивое долгосрочное буду-
щее увидел в компетентности, уверенности и 
силе включенных в наш список людей.  Мы 
считаем, что пришло время перемен. Однако 
те, кто имел аналогичную с нами точку зре-
ния, на этих выборах пока еще остались в 
меньшинстве. 

Поэтому каждый должен принять реаль-
ность, то есть то, что демократических пере-
мен, большей законности и большей сво-
боды после этих выборов, к сожалению, в 
Вентспилсе еще не будет.  Продолжится преж-
няя практика управления городом, когда доми-
нирует только одно мнение и власть, а имен-
но, мнение и власть председателя думы.  Уже 
первой проверкой для нового состава думы 
будут выборы мэра города Вентспилса. Снова 
придётся столкнуться с ситуацией, когда на 
эту должность, скорее всего, будет выдвину-
та одна персона – Айварс Лембергс, которому 
назначенная судом мера безопасности запре-
щает занимать эту должность. Будут пущены 
в ход очередные обманные приёмы и псевдо-
решения, чтобы обойти установленный судом 
запрет, чтобы проигнорировать все правовые 
требования, которые, к сожалению, в этом 
вопросе были последовательной практикой 
Вентспилсской думы. Это ведёт к духовно-
му извращению и дальнейшему увязанию и 
падению этических и моральных норм и даже 
к духовной коррупции. Такой правовой ниги-
лизм поддерживать мы не сможем, поэтому 
выразим своё мнение, ясно, чётко и доходчиво 
показав, что выступаем на стороне правового 
государства как это определено в Сатверсме 
Латвийской Республики.   Каждое правонару-
шение со стороны городской думы деградиру-
ет общество и создаёт угрозу его демократиче-
скому будущему. В действительности, именно 
этот аспект – это то, почему мы, представители 
объединения трёх партий посчитали, что стоит 
как кандидатам в депутаты принять участие в 
выборах Вентспилсского самоуправления, что 
только участвуя, мы можем способствовать 

Время перемен и самые лучшие замыслы оставим 
до следующего раза. И всё же – будем работать! 
Завершились выборы в самоуправления 2017 года, и призыв трёх политических партий – «Единства», Национального 
объединения и Латвийского регионального объединения - изменить и способствовать лучшему управлению городом 
Вентспилсом на этот раз еще остался без необходимой поддержки. Мы удовлетворены тем, что четвёртая часть вентспилчан 
на выборах выразили нам поддержку, однако любой понимает, что четыре депутатских мандата – недостаточное число, 
чтобы можно было наши прагматичные цели постепенно воплотить в повседневную жизнь города и в жизнь каждого 
вентспилчанина.   Впереди нас ждёт тяжёлая, несподручная и напряжённая работа, находясь в меньшинстве политической 
власти думы. И даже если так, я считаю, что каждый отданный за нас голос вентспилчанина – это как поддержка демократии, 
справедливости и хорошего управления городом.  

переменам, возрождению Вентспилса, умень-
шить ограничения, которые тормозят расцвет 
города. Да, мы хотели расцвета Вентспилса с 
возрождённой верой каждого вентспилчанина 
в завтрашний день!  

И всё же в ситуации, какая она есть после 
выборов, мы, избранные депутаты от объеди-
нённого списка, при активном участии других 
кандидатов в депутаты, включенных в наш 
список, продолжим стараться реализовывать 
свои замысли, будем заботиться о возможном 
их совершенствовании или даже о воплоще-
нии в жизнь отдельных прагматичных пунктов, 
если только позиционные депутаты и руко-
водство городской думы не будут осознанно 
ставить нам препятствия. К сожалению, преж-
ний опыт депутатов оппозиции Вентспилсской 
думы не позволяет нам быть оптимистами в 
данном контексте. И всё же, даже тогда будем 
искать возможности и пути, как реализовать 
свои лучшие идеи, не дожидаясь следую-
щих выборов.  Конечно, это будет зависеть от 
большинства депутатов, или же рассмотреть 
возможности сотрудничества, или, напро-
тив, игнорировать и отклонять наше видение.  
Судя по направленным против нас в предвы-
борное время бесчисленным, полностью или 
частично вымышленным фактам, распростра-
няемым Айваром Лембергсом и поддержи-
вающим его рупором масс-медиа, рассчиты-
вать на великодушие или пропорциональное 
деление влияния власти мы не можем. Тем не 
менее, если случится чудо, то определенно 
были бы готовы искать возможности сотрудни-
чества с думским большинством в тех вопро-
сах, которые менее принципиальны, где, воз-
можно, правовые и демократические аспек-
ты не играют решающей роли. Конечно, мы 
будем стараться подавать на рассмотрение 
свои или поддерживать все те вопросы, кото-
рые связаны с вопросами социальной сферы, 
качества жизни, здравоохранения вентспил-
чан и улучшением демографической ситуа-

ции в Вентспилсе. Мы продолжим разговор о 
развитии порта, улучшении предприниматель-
ской среды и по аспектам привлечения инве-
стиций. В поле нашего внимания будут вопро-
сы, связанные с созданием рабочих мест, 
образованием и инновациями.  

Уважаемые вентспилчане, мы, представи-
тели трёх политических партий – «Единства», 
Национального объединения и Латвийского 
регионального объединения в Вентспилсской 
думе хотим подчеркнуть, что хорошо осозна-
ём, что после этих выборов Вентспилсского 
самоуправления   находимся в ситуации воз-
можности деятельности, какую нам предоста-
вили избиратели Вентспилса. Мы благодарим 
тех, кто дал нам эти силы, и мы можем рабо-
тать для людей за справедливость, повыше-
ние самосознания вентспилчан и увеличе-
ние благосостояния города.    Мы продолжим 
искать возможности узнавать нужды и интере-
сы вентспилчан, предприятий города, хотя в 
предвыборное время во многих местах двери 
перед нами не открывались и в возможности 
побеседовать с вентспилчанами и руковод-
ством предприятий нам было отказано. Мы 
верим, что после выборов ситуация изменится 
и работа оппозиционных депутатов не будет 
затруднена и не будет тормозиться.  Речь идет 
об открытом, свободном, демократичном, уве-
ренном в себе обществе вентспилчан. Только 
у такого общества, у такого города есть буду-
щее. Мы верим в будущее Вентспилса!  Мы 
продолжим борьбу ценностей за признание и 
уважение этических и моральных принципов, 
которые являются гарантом духовного здоро-
вья и долгосрочного будущего, чтобы в конце 
концов большинство венстпилчан поверили в 
себя, потребовали и выступали за своё благо-
получное будущее! 

Для возрождения и расцвета Вентспилса! 

Депутат Вентспилсской думы 
Гиртс Валдис Кристовскис 
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«Через семь лет очень 
тяжелой работы и понижения 
в правах мы вместе с моим 
вторым мужем Зигмундом в 
1963 году купили в то время 
роскошную автомаши-
ну «Волга». Новую, во всем 
городе такие были только 
две. Назло чекистам и дву-
личным партийным бонзам, 
которые ездили на старень-
ких «бобиках» и «москвичах» 
или ходили пешком, мы, быв-
шие заключенные, с ветер-
ком проносились мимо них. 
Мы не делали этого нарочи-
то, демонстративно, это было 
своего рода упрямство и дело 
принципа – показать, что ради 
материальных благ не нужно 
ползать на брюхе и лизать 
сапоги оккупантам, финан-
сового благополучия можно 
добиться честным трудом», – вспоминает 
87-летняя женщина, у которой водительские 
права до сих пор в кармане. Не покидает ее и 
желание сесть за руль, от чего родственники 
ее стараются отговорить. 

ПОХОЖИЕ СУДЬБЫ
Велта Айна Аусма Краулере, в девичестве 

Лангберга, происходит из рода старых хозя-
ев волости Зиру, обладателей особой крепо-
сти духа. Поэтому родители Карлис и Аугусте 
Йоханна Каролина своему единственному 
ребенку дали три имени, как и у матери. 
Когда в марте 1949 года началась массовая 
высылка людей в Сибирь, в списке оказались 
и Лангберги, вина которых усматривалась в 
том, что поля в хозяйстве «Балтбаржи» были 
возделаны, а здания были прочными и кра-
сивыми. Одновременно без объяснения при-
чин в вагон для скота была посажена и увезе-
на в неизвестном направлении и Велта, кото-
рая в тот год училась игре на аккордеоне в 
Вентспилсской музыкальной школе. С родите-
лями Велта, которую русские и местные каза-
хи позднее прозвали Велло, смогла увидеть-
ся только в селе Борисовка, где привезенных 
«фашистов» для рабского труда выбирали, как 
товар, председатели колхозов и руководители 
коммунистических организаций. 

В Сибири Велта встретила Вилиса 
Смилтиньша, который подвергся еще более 
сильным преследованиям со стороны совет-
ской власти. Уже в самом конце войны немцы 
призвали его на службу в легион. Воевать 
юноше не хотелось, в Тукумсе он сбежал из 
армейского поезда и до капитуляции пря-
тался в доме родителей в Ужавской волости. 
От фашистов спастись удалось, от комму-
нистов – нет. Красные «освободители» его, 
как бывшего легионера, заключили под стра-
жу и выслали на каторжные работы в зону 
Беломорканала. Там Вилис пробыл до 1947 
года, а вернувшись, узнал, что его отца поса-
дили в Вентспилсский лагерь за то, что не 
внес обязательную пошлину. Так хозяйство 
зажиточного крестьянина оказалось разоре-
но, человек, зачисленный в кулаки, продол-
жал «отбывать наказание», а в это время 
его сын Вилис был выслан еще раз, теперь 
уже вместе с матерью и сестрой в Сибирь. 
Возможно, чекистам стало известно, что брат 
Вилиса – Карлис, тоже легионер, скрывался 
во Франции, допускает Велта. Отец умер, не 
дождавшись возвращения семьи. 

 «Жизнь депортированных в Сибири опи-
сана многократно. Наша не была одной из 
самых трагичных. С простыми русскими людь-
ми мы уживались нормально, только удив-
лялись, насколько у них был примитивный, 

Могли убить, но не сломить
Через десять лет, проведенных в депортации в Сибири, в 
Омской области, Велта Краулере вернулась в Вентспилс такой 
же бедной, какой ее в марте 1949 года 18-летней девушкой 
увезли прямо из местной музыкальной школы. Единственным 
ее богатством были двое рожденных в неволе сыновей 
– Иварс и Айварс, одновременно являвшиеся и ее самой 
большой заботой, ведь мальчиков ей приходилось содержать 
одной. Муж Вилис, легионер, с которым на тот момент они уже 
были в разводе, еще оставался на поселении. 

если можно так сказать, 
быт, сопровождавшийся 
выпивкой, и мало инфор-
мации о том, что происхо-
дит в собственной стране, 
не говоря уже о зарубежье. 
Особенно это удивляло 
моего отца, который в свое 
время, спасаясь от рас-
стрела за участие в собы-
тиях 1905 года, добрался 
до Северной Америки, где 
прожил несколько десят-
ков лет. По прошествии 
длительного периода он 
чудесным образом совер-
шенно случайно встре-
тил в одном из бостон-
ских баров своего старше-
го брата Кристса, с кото-
рым они вместе прятались 
от пуль на Вентспилсской 
торговой площади, толь-

ко Кристсу посчастливилось тогда вскочить 
на стоявший на Венте зарубежный корабль, а 
Карлис пешком добирался до Лиепаи, где ему 
удалось устроиться матросом». 

ВМЕСТО СМЕРТНОГО ПРИГОВО-
РА – ПОДЗЕМНЫЕ РУДНИКИ

«Прошло еще довольно много време-
ни после того, как пал сталинский режим, 
и только в 1957 году мне выдали паспорт 
и разрешили вернуться в Латвию. Я была 
еще достаточно молода, чтобы попытаться 
создать другую семью, и судьба свела меня 
с Зигмундом Шабловскисом, который также 
является жертвой коммунистического гено-
цида. Его призвали служить в Латышскую 
стрелковую дивизию, которая дислоцирова-
лась в Риге. Однажды в компании сослужив-
цев латышские парни не особенно серьезно 
рассуждали, что свое оружие нужно было бы 
поднять против оккупантов. Но среди них ока-
зался доносчик, и этого хватило, чтобы «кон-
трреволюционеров» приговорили к смертной 
казни. Зигмунда спасло то, что такое наказа-
ние с 1947 года в мирное время уже не при-
менялось, вместо этого он был сослан на 25 
лет копать руду в Карагандинскую область. 
Там он тяжело работал девять лет и вернул-
ся настолько изможденным, что пару кило-
метров от Вентспилсской железнодорожной 
станции до своего местожительства на улице 
Лиепу на другом берегу Венты шел всю ночь. 

Заочно Велта о нем как о земляке через 
знакомых узнала уже в Сибири, но встрети-
лись они в Вентспилсе, в очень романтической 
обстановке. Велту, которая тогда была швеей 
высшего класса, Зигмунд встретил после рабо-
ты с цветами возле ателье на улице Карля 
и предложил проводить до дома, поскольку 
было уже поздно и темно. Конечно, им было 
о чем поговорить, в том числе и о похожей 
судьбе. 

НА МОГИЛЕ – ТОЛЬКО 
КОЛЫШЕК С НОМЕРОМ 

О годах, проведенных там, Зигмундс много 
не рассказывал, слишком свежи были вос-
поминания о рабском труде и унижениях. 
Однако сказал, что свободные люди там 
могут прилично заработать. После освобо-
ждения он какое-то время побыл на роди-
не, восстановился, а потом поехал обратно, 
накопить деньжат. На этот раз привез домой 
фотографии, сделанные одним знакомым, 
на которых – огромное, около пяти гектаров, 
поле, заросшее сорняками и словно усеян-
ное колышками: так выглядело кладбище 
в его бывшем лагере, на этих колышках не 
было указано ни имени, ни фамилии умерше-

го, только присвоенный на время заключения 
идентификационный номер. Во время пребы-
вания в заключении живым даже приближать-
ся к этому кладбищу запрещалось… 

«Когда такое видишь, не нужно слов, чтобы 
оценить всю несправедливость и зверства, 
которые в советской империи применялись 
тоталитарным режимом», – Велта признает, 
что именно в ее семье этот мучительный путь 
не был таким трагичным, и отец, и мать все же 
вернулись в Латвию и даже получили комнат-
ку в своем бывшем доме, а колхоз выделил им 
«забракованную» корову, которую они со вре-
менем выходили. Но это было уже когда кон-
чились сталинские времена.

 «С Зигмундом я прожила 27 светлых лет, 
он помог мне воспитать достойными людьми 
моих сыновей и внуков. Работал на заводе по 
производству вентиляторов, где был сварщи-
ком и считался специалистом высшего клас-
са. Он был справедливым и принципиальным 
человеком, патриотом Латвии. Кому-то это 
могло не понравиться, и у меня есть подозре-
ния, что в 1987 году ему, обладателю и так не 
самого крепкого здоровья, медики «помогли» 
уйти из жизни. Сделали укол», – со временем 
подозрения Велты не рассеялись. 

ПО ВЕЛЕНИЮ СУДЬБЫ 
И С БОЖЬЕЙ ПОМОЩЬЮ

С третьим мужем, Фрицисом Артуром 
Краулерсом Велта познакомилась на роди-
тельских собраниях, так как их дети учились 
в одной школе. Говорили обо всем на свете, 
но только с началом Атмоды и основанием 
организации политически репрессированных 
Велта узнала, что и он был легионером, за 
что был осужден и выслан в лагерь в Эстонии. 
Там вместе с немецкими военнопленными он 
тяжело работал семь лет и в 1950 году с ними 
же и был освобожден, хотя пленным никогда 
не был. 

С Артуром в браке они прожили 22 года, 
вместе дождались Атмоды и провозглаше-
ния независимости Латвии, Велта стала 
руководителем Вентспилсского отделения 
Объединения политически репрессированных. 
Артур работал в речном пароходстве капи-
таном, поскольку как политически неблаго-
надежному ему разрешение на работу в тор-
говом флоте или судах дальнего плавания 
советская власть не давала. Полученный в 
Вентспилсском училище при немцах диплом 
судового механика коммунисты, конечно, не 
признавали, поэтому он заочно учился и все 
же получил права на судовождение во вну-
тренних водах. 

Артурс скончался в прошлом году. Велта 
бережно хранит в папочках фотографии и 
документы, которые отображают жизненный 
путь, пройденный вместе не только с Артуром, 
но и Зигмундом, и Вилисом. 

«Господь помог мне, и судьба так решила, 
что все они были хорошими людьми, со сво-
ими принципами и убеждениями, которых не 
сломило даже заключение. Не хочется гром-
ких слов, но что-то от каждого – надеюсь, что 
и от меня, – переняли мои сыновья, внуки и 
правнуки. Никто из них не уехал искать сча-
стья на чужбине, все нашли свое место и 
зарабатывают на кусок хлеба здесь же, в 

Латвии. В доме своих предков «Балтбаржи» 
волости Зиру, от которого неразрушенным 
в советское время остался только погреб, 
теперь хозяйничает и выращивает клубни-
ку один из моих внуков с семьей», – Велта 
улыбается, вспоминая предсказание, которое 
услышала в Сибири от казахского шамана, 
который на ломаном русском языке сказал 
ей: «Доченка, доченка, жизнь твой тяжело 
будет…» Действительно, иногда было просто 
невыносимо тяжело, но работа и крепкий вну-
тренний стержень помогли Велте справиться. 
Чего она не может сказать о нашей стране 
в целом, где укоренились худшие традиции 
советского времени: корысть, взяточничество 
и унизительное очернение, в том числе, и на 
самом высоком уровне в государстве и само-
управлениях. Самое плохое, что это видит 
молодежь, и часть принимают такое поведе-
ние за норму. И власть поддерживает это, ей 
не нужны умные и честные конкуренты, не 
имеющие скелетов в шкафу, поскольку таки-
ми людьми невозможно манипулировать. 

«НАЗОВУ ПОИМЕННО 
ПАТРИОТОВ И ПРЕДАТЕЛЕЙ»

На одной из фотографий в личном архиве 
Велты – группа молодых людей, выпускники 
группы судовых механиков Вентспилсского 
училища. Среди них и Фрицис Артурс 
Краулерс. По словам Велты, почти все они 
после выпускного были мобилизованы в леги-
он, и в дальнейшей судьбе этих молодых 
людей, как в капле воды в море, отражается 
история латышского народа, насильно вовле-
ченного в борьбу за власть между крупными 
мировыми странами. Многих бывших вент-
спилчан война разбросала по свету, кто-то 
погиб от пули на фронте, кто-то – будучи пар-
тизаном. Арнольд Розенталс в Австралии, 
умер; Волдемарс Спрогерис в Вашингтоне, 
умер; Владиславс Вишневскис, добровольно 
ушел служить в легион, пал на Волховском 
фронте, перезахоронен в Лестене. Харалдс 
Зиемелис, Гунарс Гертманис, Янис Сескс и 
многие, многие другие… Все эти жизни так 
или иначе сломаны, даже если на чужбине им 
удалось стать материально обеспеченными. 
Велта мечтает написать книгу, взяв за основу 
судьбы этого военного выпуска, документы, 
сохраненные ею и супругами, фотографии, а 
также записи воспоминаний свидетелей тех 
дней, которые в свое время сделала Велта. 

«С тех трагических событий прошло уже 
более семидесяти лет, я имею право назвать 
поименно не только патриотов того времени, 
но и предателей. Надеюсь, что сил на это хва-
тит, и на память пока не жалуюсь». 

УЧЕНИЕ О КРАЕ, ЧТОБЫ 
ПОНЯТЬ ПРОШЛОЕ

Пока непонятно, как писать такую книгу, 
чтобы она была интересна ее главному адре-
сату – сегодняшней молодежи. 

«Ясно, что сейчас у них много более заман-
чивых возможностей, чем читать какие-то 
старые воспоминания. Мое поколение тоже 
непростительно мало интересовалось собы-
тиями 1905 года, такова жизнь. Моя семья 

Девятилетняя Велта на 
ярмарке в Пилтене.

Велта Краулере время от времени перебирает старые фотографии и документы.



Прошли выборы в 
самоуправления. 
Что будет дальше? 

И всё же – 
будем 
работать! 

ВТП выражает 
двойную 
благодарность за годы 
работы в порту 

Могли убить, 
но не сломить
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Перемены произойдут тогда, когда мы – 
люди, которых заботит будущее города 
и страны, возьмем за руки тех, кто ведет 
разговоры где-то «на кухне», тех, кто 
недоволен «воровской властью», дадим 
им в руки паспорт и отведем их на 
избирательный участок.

Как повествуется в Библии, на пути к истинной свободе 
Моисей водил по пустыне свой народ 40 лет, чтобы в Земле 
обетованной оказались лишь те, кто не знал рабства и 
смог бы создать поистине свободное государство. И пусть 
библейское сказание представляет собой образное описание, 
тем не менее оно учит нас главному: путь к переменам, к 
свободе и честному выбору, к активным и смелым действиям 
не легок и не быстр. 

Долгий путь к переменам

На только что прошедших 
выборах в самоуправ-
ление вентспилчане 
приняли решение, по 
крайней мере, внеш-

не мало отличающееся от решения на пре-
дыдущих выборах. Если мы судим лишь по 
числу депутатов, попавших в думу. В тече-
ние последующих четырех лет власть, как и 
прежде, остается в руках партии «Латвии и 
Вентспилсу», получившей девять мандатов, 
тогда как оппозиция получила четыре депу-
татских места. Значит, так же, как и прежде. 
Однако есть один существенный нюанс: про-
центно поддержка правящей власти в нашем 
городе значительно сократилась. Если четы-
ре года назад за автократию и, казалось бы, 
такой привычный для нас стиль управления 
были готовы голосовать семеро из десяти 
пришедших на избирательные участки (зна-
чит, без нескольких десятых 70% активных 
избирателей), то сейчас это число заметно 

сократилось: теперь только 62% проголосо-
вавших отдают предпочтение существующей 
модели управления. В то же время поддерж-
ка оппозиции только растет – от 29% четыре 
года назад до 36% в этом году. 

И еще один нюанс – в этом году вновь воз-

росла активность избирателей. Именно на 
уже упомянутые 7%... Не означает ли это, 
что медленно, но неотвратимо к вентспилча-
нам начинает возвращаться вера в переме-
ны? И еще 7% горожан осознали, насколько 
значим их голос? Еще одна хорошая новость 
в том, что в отношении избирательной актив-
ности Вентспилс больше не находится в 
самом хвосте среди всех краев и городов. 
Другими словами, возросло число вентспил-
чан, которым не все равно, которых забо-
тит происходящее в городе. Да, чаша весов 
между авторитаризмом, единовластием и 
демократическим народовластием вновь 
оказалась на стороне первого стиля прав-
ления. Возможно, это потому, что и в этот 
раз на избирательный участок пришел лишь 

каждый второй горожанин. И в этот раз вновь 
вместо двух голосов был отдан лишь один. 
Да, поддерживающий демократические силы 
избиратель снова может спросить: как же 
так, почему мой голос опять не имеет зна-
чения? Однако ответ только один: перемены 
не происходят быстро, легко и без испыта-
ний. Перемены произойдут тогда, когда мы 
– люди, которых заботит будущее города и 
страны, возьмем за руки тех, кто ведет раз-
говоры где-то «на кухне», тех, кто недово-
лен «воровской властью», дадим им в руки 
паспорт и отведем их на избирательный уча-
сток. Никто со стороны, откуда-то «сверху», 
никакие высшие боги Олимпа вместо нас не 
добьются перемен. 

Мы, вентспилчане, на общем фоне стра-
ны в этих выборах самоуправлений – где-то 
посередине. Мы не были ни лучше, ни зна-
чительно хуже других. Это, конечно, отно-
сительно активности. Половина из нас яви-
лись на свой избирательный участок, вто-
рая половина – «проголосовали ногами», не 
веря, что что-либо может измениться, что 
каждый из нас именно своим голосом может 
внести посильный вклад. Как бы то ни было 
– выбор сделан. И мы должны жить даль-
ше. Делая все, чтобы жизнь в городе стала 
лучше, стремясь к демократии, к переме-
нам, к развитию. Именно этого себе и поже-
лаем! 

С искренним уважением,
всегда ваша газета – «Ventspilnieks.lv»


